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restorasyonlarınızda posterior bölgede bile doğal görünüm yakalama imkanı sunar.

Etkili kullanım: Yenilenen Charisma formülü sayesinde kolay cilalamayı mümkün kılarak 
uzun süreli ve yüksek parlaklıkta restorasyonlara erişmenizi sağlar.

Uzun ömürlü restorasyon: Patentli TCD matriksi, seconder çürükler ve kırık oluşum riskini 
azaltmak için gerekli olan yüksek direnç ve düşük büzülmeyi kombine eder.

Charisma Diamond ONE
Tüm restorasyonlarınız için tek çözüm!
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Barbaros Mahallesi Al Zambak Sokak No:2 Varyap Meridian Grand Tower A Blok D:128 34746 Ataşehir/ İstanbul TÜRKİYE
Telefon: + 90 (216) 688 21 11  •  e-mail: info-turkey@kulzer-dental  •  www.kulzer-turkey.com
Distribütörlerimiz: İstanbul: Çapa Dental + 90 (212) 621 51 68 Ankara Merkez Diş: + 90 (312) 430 1976

YENİ

kulzer-turkey.com/charisma-diamond-topaz-one

http://kulzer-turkey.com/charisma-diamond-topaz-one




https://linktr.ee/ivoclarvivadent_turkiye

DAHA 
FAZLA 
BİLGİ EDİN!

YENİ

✓

✓
✓
✓
✓
✓

✓

Sadelik performans ile buluşuyor!

Yüksek hassasiyetli dijital ölçüler için doğruluğu yüksek 
sonuçlar veren 3D tarama 

Hassas yazılım ve kullanım kolaylığı

Esnek bir tarama deneyimi için kompakt boyut 

Arttırılmış hasta konforu

Laboratuvarınızla direkt bağlantı

Tam seramiklerde dünya lideri olan IPS e.max'e dijital bir Tam seramiklerde dünya lideri olan IPS e.max'e dijital bir 
başlangıç

Herhangi bir abonelik ücreti olmaksızın tüm yazılım 
hizmetleri içeren paket

Neden VivaScan'i kullanmalısınız?
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erhaba,

Ağız ve Diş Sağlığı Hizmeti Sunulan Özel 
Sağlık Kuruluşları Hakkında Yönetmelik 
mesleğimizin serbest olarak uygulanışının 
kurallarını belirleyen en önemli düzenle-

melerden biri. Sağlık Bakanlığı’nın uzun süredir 
bunun revize edilmesine yönelik çalışmaları oldu-
ğunu biliyorduk. Geçtiğimiz 6 Ekim’de de Resmi 
Gazete’de yayımlandı. 

Yönetmelik’in bizim elimize ulaşan ilk taslağı 
son derece olumsuz düzenlemeler içeriyordu. Her 
şeyden önce, ağız diş sağlığı hizmetlerinin basa-
maklandırılması gibi uzmanlığı öne çıkaran, uzman 
olmayan meslektaşlarımızı göz ardı eden bir 
metindi. Buna şiddetle itiraz ettik. Bunun dışında 
toplamda 13-14 maddede itirazlarımız oldu. Bun-
ların bir bölümünün düzeltildiğini memnuniyetle 
görüyoruz. Reklamla ilgili bir yasak öngörüyor; bu 
da olumlu. 

Ancak, birkaç noktada düzeltme yapılmadığını 
görüyoruz. Bunlardan biri hasta verilerinin kimlikli 
bir şekilde aktarılması talebi. Bir diğeri de özel ağız 
diş sağlığı merkezlerinde önceki Yönetmelik’te 
tanınan %49 meslek dışı sermaye izninin korun-
muş olması. Merkezler için 1000 m2, hastaneler için 
de 2500 m2 alt sınırının getirilmiş olması da yine 
büyük sermayeye avantaj sağlayacak bir düzenle-
me gibi görünüyor.

Yayımlanan Yönetmelik’te düzeltilmemiş nokta-
larla ilgili hem hukuk büromuzla hem de Odala-
rımızla birlikte değerlendirmelerimizi yapacağız. 
Önce Bakanlığa düzeltme talebimizi ileteceğiz 
sonra da gerekirse yasal yollara başvuracağız.

Geçtiğimiz ay büyük bir başarıyla hayata geçiri-
len TDB 26. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi’n-
dan önce üç gün süren Dişhekimliği Mesleğinin 
Geleceği Çalıştayı’nı düzenledik. Beş başlık altında 
dişhekimliğinin hemen hemen her sorunu ele alın-
dı, projeksiyonlar yapıldı ve nihayetinde raporlar 
çıkarıldı. Bu raporları ilgili devlet kurumlarıyla pay-
laşmaya başladık. Önce Cumhurbaşkanlığı Sağlık 
ve Gıda Politikaları Kurulu’yla, ardından da YÖK 

Yürütme Kurulu üyesi sayın Kemal Şenocak’la birer 
toplantı yaptık. Görüşmelerde kontrolsüzce açılan 
dişhekimliği fakülteleri ve artan kontenjanlarla 
ilgili kaygılarımızı paylaştık. Çalıştay’da bu konuyla 
ilgili hazırlanan raporu da ilettik. Kaygılarımızın 
paylaşıldığını görmek bizi memnun etti. 

Bu sorunun iki boyutu da çok önemli. İnsan gücü 
planlaması açısından sonuçlarını özellikle de yeni 
mezun meslektaşlarımız her gün yaşıyorlar. Eğitim 
kalitesiyle ilgili kaygılarımız da verilere dayanıyor. 
Profesör ve doçent öğretim üyelerinin yarısın-
dan fazlası 15 fakültede toplanmış, birçok yeni 
fakültede hiç profesör ve doçent bulunmuyor. Bu 
fakültelerin bazıları mezun vermeye başladı. Ağız 
diş sağlığı hizmetinin kalitesinde problemlerin 
artacağı endişesini taşıyoruz.

Hem ulusal hem de uluslararası düzeyde kötü 
günlerden geçiyoruz. Ülkede giderek derinleşen 
ekonomik kriz özellikle emeğiyle geçinenleri her 
gün biraz daha sıkıştırırken kuzeyimizde yaşanan 
savaş her gün biraz daha tırmanıyor. Batılı güçlerin 
Ukrayna’daki savaşın uzun sürmesi için ellerinden 
geleni yaptığını görüyoruz. Nükleer silahların 
sadece telaffuz edilmesi bile durumun vahametini 
hatırlatıyor. 

Yurtta barış, dünyada barış demek her geçen 
gün biraz daha değerli hale geliyor. Türkiye’de 
bunu söylemekse her zaman kolay olmuyor. Bun-
dan yedi yıl önce bugünlerde bu şiarla toplanan 
insanlarımız hunharca katledilmişti. 10 Ekim Anka-
ra Garı katliamında yitirdiğimiz canlarımızı saygıyla 
anıyoruz.

TDB 19. Olağan Genel Kurulu 28-30 Ekim 2022 
tarihlerinde yapılacak. Yaklaşık 350 delegemizin 
katılımıyla çalışma dönemimizin değerlendirmesi 
yapılacak ve önümüzdeki döneme ilişkin politika-
larla birlikte TDB’nin yönetici organları da belir-
lenecek. Görevi aldığımız noktadan daha ileri bir 
noktada yeni yönetime devredeceğimizi düşünü-
yorum.

Sağlık ve mutluluk dileklerimle...

Mücadeleye devam
A. Tarık İşmen TDB Genel Başkanı
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TDB 19. Olağan Genel Kurulu
Önümüzdeki 28-20 Ekim 2022 tarihlerinde 
TDB 19. Olağan Genel Kurulu’nu gerçekleş-
tireceğiz. 2021’in Temmuz ayında devraldı-
ğımız görevi yaklaşık 15 aylık bir faaliyetin 
ardından Genel Kurul’un değerlendirmesine 
sunacağız. 

Pandemi nedeniyle normal peryodundan 
oldukça kısa süren çalışma dönemimizde 
birçok yeni çalışmayı başlattık, bazılarını 
tamamladık. TDB’nin dijitalleştirilmesi gibi 
bazısı TDB’nin iç yapısını ilgilendiren ya da 
e-platform üzerinden Yapılandırılmış Sürekli 
Eğitim projesi gibi tüm dişhekimlerinin doğ-
rudan faydalanabileceği projeleri başlattık. 
Devlet kurumlarıyla çeşitli düzeylerde te-
masları güçlendirdik, yeni Yönetmelik gibi 
bizi doğrudan ilgilendiren düzenlemelerde 
sürece müdahil olmaya çalıştık. Umarım ça-
balarımız TDB’nin en üst organı olan Genel 
Kurul delegeleri tarafından da olumlu değer-
lendirilir.

Dişhekimliği Mesleğinin Geleceği 
Çalıştayı
Geçtiğimiz ay TDB 26. Uluslararası Dişhe-
kimliği Kongresi’ni büyük bir katılımla haya-
ta geçirdik. Kongre öncesinde düzenlediğimiz 
Dişhekimliği Mesleğinin Geleceği Çalıştayı 
ise adından da anlaşılacağı gibi mesleğimizin 
orta vadeli geleceğine ışık tutmaya çalışacak-
tı. Oluşturduğumuz yedi çalışma grubuyla 
Çalıştay’ın bu işi oldukça geniş kapsamlı ola-
rak başardığını düşünüyoruz. Sadece TDB ve 
Odalardan değil, kamu kurumları başta ol-
mak üzere konunun paydaşı olan uzmanların 
katılımıyla son derece önemli belgeler üret-
tik. İlgili kamu yöneticileriyle de bu raporları 
paylaşmaya başladık. Gerçeklerin eninde so-
nunda kabul göreceğine inanıyoruz.

Dişhekimi enflasyonu
En azından son 10 yıldır TDB ve 
dişhekimleri odalarının ısrarla dile 
getirdiği işsiz dişhekimi ordusu 
oluşturulacağı eleştirilerine ku-
lak asılmadı ve sözünü ettiğimiz o 
kötü gelecek yaşanmaya başlandı. 

Bugün yılda 4-5 bin mezun verir-
ken yaşadığımız bu insan gücü krizinin çok 
değil beş yıl sonra ortalama 9 bin mezun 
verirken nasıl yaşanacağını tahmin etmek 
zor değil. Üstelik eğitimin kendine özgü 
yapısından dolayı bugün yanlışın farkına 
varılıp müdahale edilse sonuçlarını 4-5 yıl 
içinde görmeye başlayabileceğiz. Yine de 
daha fazla geç kalmamak için artık gerçek-
çi adımların atılmaya başladığını görmek 
istiyoruz.

Cumhuriyet’in 100. yılına girerken
Genel Kurul’umuzun yapıldığı günlerde 
Cumhuriyet’imizin 99 yılını geride bırak-
mış olacağız. Bu bir asırda epeyce mesafe 
alındı ama ‘muasır medeniyetlerle’ aramız-
daki mesafeyi en azından demokrasi ve öz-
gürlükler anlamında pek de kısaltamadık. 
Hatta son 10 yılda “Sisyphos’un kayasının” 
epeyce geriye yuvarlandığını söylemek ge-
rekiyor.

Daha dün 10 Ekim Ankara Garı 
katliamının yıldönümüydü. Olağa-
nüstü Hal’den gerçekten çıktık mı, 
emin olamıyoruz. Diğer taraftan 
toplumsal gerginlik öyle bir noktada 
ki istenilen şarkıyı söylemeyen şar-
kıcı öldürülebiliyor, şiddeti şikayet 
eden hekim öldüresiye dövülüyor. 
Toplumsal ruh sağlığımızı yeniden kazan-
mak için bir an önce normalleşmeye ihti-
yacımız var.

Son olarak İzmir’de görev 
yapan aile hekimi Ekin Hüner 

Güray, sopalı bir grubun 
saldırısına uğradı.

Çalıştay raporları kamu 
kurumlarıyla da paylaşılıyor.

Genel Kurul TDB’nin iki yılda 
bir toplanan en önemli 

karar organı.

Tümay İmre / TDB Genel Sekreteri

Cumhuriyet’imizin
100. yılına girerken...

TDB Gündeminden
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Y eni Yönetmelik’in hızlı bir bi-
çimde incelenmesinde, dikkat 
çeken bazı hususlar şöyle:

u Önceki yönetmeliklerde özel 
hastaneler dışındaki özel sağlık 
kuruluşlarına ilişkin kurallar belir-
lenirken bu Yönetmelikte özel diş 
hastaneleri de Yönetmelik kapsa-
mına alınmıştır.

u Poliklinik açılmasında en az iki 
dişhekiminin ortaklığı gerekli 
iken yeni düzenlemede en az iki 
dişhekiminin çalışması şartıyla 
bir dişhekimi tarafından kurulan 
şirket tarafından da poliklinik 
açılabileceği belirtilmiştir.

u Merkezlerde en fazla %49 oranın-
daki dişhekimi dışı ortakların varlı-
ğı bu Yönetmelikte de sürdürülmüş 
ancak %51’lik kısmın mutlaka 
dişhekimi olması sağlanmıştır.

u Yönetmelikteki en temel değişik-
liklerden biri sağlık kuruluşlarının 
açılışının ön izin, ruhsat ve faaliyet 
izin belgesi olmak üzere üç basa-
maklı bir sisteme dönüştürülmüş 
olmasıdır. Buna göre, muayene-
hane ve polikliniklere il sağlık 
müdürlüğü tarafından merkez ve 
hastanelere ise Sağlık Bakanlığı 
tarafından ön izin ve ruhsat verile-
cek, Müdürlük tarafından düzen-
lenecek faaliyet izin belgesi ile de 
sağlık hizmeti vermeye başlayabile-
ceklerdir.

u Ön izin ve ruhsat incelemeleri 
Müdürlük tarafından oluşturulan 
ve içinde en az iki dişhekiminin 
olduğu komisyon tarafından yapı-
lacaktır.

u Dişhekimlerinin çalıştıkları sağlık 
kuruluşları dışında kısmi çalışma 
yapmak istemeleri halinde, aynı 
ilde olmak koşuluyla bir sağlık 
kuruluşunda daha çalışabilecekleri 
belirtilmiştir. Böylece, dişhekimle-
rinin kısmi süreli çalışmaları aynı 
ilde ve toplam iki sağlık kuruluşun-

da çalışmakla sınırlandırılmıştır.
u Muayenehane ve poliklinikte görev 

yapan dişhekimleri, hastalarının 
genel anestezi altındaki tedavilerini 
bünyesinde genel anestezi ünitesi 
olan merkez ve hastanelerin yanı 
sıra genel tıp merkezi ve hastane-
sinde de yapabilecektir.

u Hastaların bütün sağlık verilerinin 
Sağlık Bakanlığı merkezi sağlık 
veri sistemine aktarılması zorunlu 
tutulmuş; bunun için 1.3.2023 
tarihine kadar süre verilmiştir.

u Sağlık kuruluşlarında elektronik 
reçete düzenlenmesi gerektiği 
belirtilmiş ancak gerektiğinde fiziki 
reçete düzenlenmesine de olanak 
sağlanmıştır.

u Hastalardan tüm müdahaleler 
için rıza formu alınması zorunlu 
tutulmuştur.

u Reklam yapılması ve ilan veya 
bilgilendirme adı altında talep 
yaratmaya yönelik veya hastaları 
sağlık kuruluşlarına doğrudan ya 
da dolaylı olarak yönlendirmeye 
yönelik her türlü yayın yapılması 
yasaklanmıştır.

u Sağlık kuruluşu tabelalarının Türk 
Dişhekimleri Birliği tarafından be-
lirlenen standartlara uygun olması 
gerektiği belirtilmiştir.

u Muayenehanelerin faaliyet 
göstereceği yeni olmayan binalar 
için yapı kullanma izin belgeleri-
nin aranmayacağı; bütün sağlık 
kuruluşlarından istenen yangına 
karşı önlemlerin alınmış olması 
şartının bütün bina için değil sağlık 
kuruluşunun açılacağı ilgili kısımla 

sınırlı olmasının yeterli olduğu 
ifade edilmiştir.

u Mevcut sağlık kuruluşlarının fiziki 
şartlarının aynen korunabileceği 
ancak tıbbi donanım ve personel 
standartlarının 31.12.2023 tarihine 
kadar bu Yönetmeliğe uygun hale 
getirilmesi gerektiği vurgulanmış-
tır.Yönetmelik bu haliyle, eskisine 
göre daha sade ve uygulamada 
daha az sorun yaratacak hükümler 
içermektedir. Sağlık kuruluşlarının 
açılmasında yatırıma başlamadan 
önce ön izin uygulamasının getiril-
mesi kaynakların verimli kullanımı 
bakımından yerinde bulunmakta-
dır.

Diğer yandan;
u Ağız diş sağlığı merkezinin ortak-

ları arasında dişhekimlerinden 
başka kişilerin de olmasına izin 
verilmesi,

u Sağlık kuruluşlarının ruhsatlan-
dırılmasına yönelik olarak yerinde 
inceleme yapacak komisyonda ve 
denetim komisyonlarında -birden 
çok Danıştay kararında vurgulan-
mış olmasına karşın- dişhekimleri 
odası temsilcisi bir kişinin bulun-
maması,

u Sağlık hizmet sunumunun zorunlu 
kıldığı bir gereklilik de olmamasına 
karşın özel sağlık kuruluşlarının 
şube açmasına izin verilmesi,

u Hastaların kişisel sağlık verileri-
nin, sayısız idare mahkemesi ve 
Danıştay kararında hükme bağ-
lananın aksine, herhangi bir ölçü 
ve sınırlamaya tabi tutulmaksızın, 
merkezi sağlık veri sistemine 
gönderilmesinin zorunlu tutul-
ması Yönetmeliğin temel hukuka 
aykırılıkları olarak değerlendiril-
mektedir.
Yönetmelikle ilgili daha ayrın-

tılı açıklama ve değerlendirmeler 
hazırlanmakta olup en kısa zamanda 
meslektaşlarımızla paylaşılacaktır.

Yönetmelik yayımlandı
Uzun zamandır Sağlık Bakanlığı’nda çalışmaları sürdürülen  Ağız ve Diş Sağlığı Hizmeti Sunulan Özel Sağlık 
Kuruluşları Hakkında Yönetmelik, 6 Ekim 2022 günü Resmi Gazete’de yayımlanarak yürürlüğe girdi. Yönetmelikle 
ilk göze çarpan noktaları aşağıda sıraladık. Daha ayrıntılı değerlendirmeler yapıldıktan sonra en kısa zamanda 
meslektaşlarımızla paylaşılacak.



Türk Dişhekimleri Birliği Genel 
Başkanı Tarık İşmen, Genel Sek-

reteri Tümay İmre, Merkez Denet-
leme Kurulu üyeleri Kıvanç Bektaş 
Kayhan ve Hakkı Sunay’dan oluşan 
TDB heyeti 29 Eylül’de Yükseköğre-
tim Kurulu (YÖK) eğitimden sorumlu 
Yürütme Kurulu üyesi Prof.Dr. Ke-
mal Şenocak ile bir görüşme yaptı. 

Eğitim kalitesi ve 
kontenjanlar görüşüldü
Görüşmede dişhekimliği eğitimi, 
ihtiyaçtan fazla açılan fakültelerin 
durumu ve kontenjan artışları, fakül-
telerdeki öğretim üyelerinin sayısal 
yetersizliği, sürekli dişhekimliği 
eğitimi, Dişhekimliği Ulusal Çekir-
dek Eğitim Programı’nın (DUÇEP) 
Avrupa Dişhekimliği Eğitimi Derneği 
(ADEE) çerçevesinde düzenlenerek 
eğitimin Avrupa ülkeleriyle paralel 
hale getirilmesi gibi konular üzerinde 

görüş alışverişinde bulunuldu.
TDB 26. Uluslararası Dişhekimliği 

Kongresi kapsamında 5-7 Eylül 2022 

tarihlerinde gerçekleştirilen Dişhe-
kimliği Mesleğinin Geleceği Çalışta-
yı’nın raporu da Şenocak’a sunuldu.

YÖK Yürütme Kurulu üyesi Kemal Şenocak’la 
dişhekimliği fakültelerini görüştük

Cumhurbaşkanlığı Sağlık ve 
Gıda Politikaları Kurulu ile toplantı

29 Eylül’de yapılan görüşmede Prof.Dr. Hakkı Sunay, Doç.Dr. Kıvanç Bektaş Kayhan, Prof.Dr. Kemal 
Şenocak, Tarık İşmen ve Tümay İmre yer aldı.

TDB Genel Başkanı Tarık 
İşmen, Merkez Yöne-

tim Kurulu Üyesi Naciye Güleç Gök 
ve Merkez Denetleme Kurulu Ra-
portörü Doç.Dr. Kıvanç Bektaş Kay-
han’dan oluşan TDB heyeti 22 Eylül 
2022 tarihinde Cumhurbaşkanlığı 
Sağlık ve Gıda Politikaları Kurulu’nu 
ziyaret etti. Kurul’la birlikte yapılan 
toplantıya Sağlık Bakanlığı Sağlık 
Hizmetleri Genel Müdürlüğü  Ağız 
ve Diş Sağlığı Dairesi Başkanı Doç.
Dr. Emre Korkut, Kamu Hastaneleri 
Genel Müdürlüğü İnsan Gücü Plan-
lama Dairesi Başkanı Doç.Dr. Kemal 
Özgür Demiralp ve diğer Bakanlık 
yetkilileri katıldı.

TDB Genel Başkanı Tarık İşmen 
toplantıda 5-7 Eylül 2022 tarihle-
rinde gerçekleştirilen Dişhekimliği 

Mesleğinin Geleceği Çalıştay’ının 
raporlarını ve toplum ağız diş sağlığı 
konularına ilişkin görüş ve öne-
rilerimizi içeren bir sunum yaptı 

ve taleplerimizi dile getirdi. Kurul 
üyelerinin ve Bakanlık yetkililerinin 
değerlendirmeleri bağlamında görüş 
alışverişinde bulunuldu.

22 Eylül’de yapılan toplantıda TDB heyetinde Doç.Dr. Kıvanç Bektaş Kayhan, Naciye Güleç Gök ve 
Tarık İşmen yer aldı.

Türk Dişhekimleri Birliği Dergisi 15
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10 Ekim 2015 Ankara Garı Katliamı’nın 7. yılında Türk Dişhekimleri Birliği (TDB), Türk Tabipleri Birliği (TTB),
Devrimci İşçi Sendikaları Konfederasyonu (DİSK), Kamu Emekçileri Sendikaları Konfederasyonu (KESK), Türk Mü-
hendis ve Mimar Odaları Birliği (TMMOB) ve 10 Ekim Barış Derneği (10 Ekim-Der) ortak bir açıklama yaptı. Açıkla-
madan bazı başlıklara yer veriyoruz.

Uzun süredir vatandaşlarımızın 
kamudan diş tedavi hizmeti-

ni almaları için kurulan randevu 
sistemi MHRS’nin sıkıntılı yapısını 
dile getiriyoruz.

Özellikle dişhekimliği gibi 
girişimsel işlemlere sahip mesleği-
mizde kısa randevu aralıklarında 
dişhekimlerinden tedavi yapması 
beklenmektedir. Dişhekimleri 
bu durumdan şikâyet ederken,  
Bakanlık gelmeyen ya da muaye-
ne olmayan hastaların yerine ek 
randevu adı altında dişhekiminin 
haberi olmadan yeni MHRS ran-
devuları açmaktadır. Bakanlık bu-
nunla  “Hastaları sadece muayene 
edin” noktasına getiren bir adım 
daha atmıştır.

Vatandaşlarımızın bulamadıkları 
randevular ve yaptıramadıkları 
tedavilerin sorumlusu bu MHRS 

sistemidir. Hekimin hastası ile ilgi-
lenmesi ve nitelikli tedavi yapabil-
mesi için randevu aralıklarının ona 
uygun hale getirilmesi ve günlük 
randevu sayının düşürülmesi 
şarttır. Bakanlık, koruyucu ağız diş 
sağlığı hizmetlerini önceleyerek va-

tandaşlarımızın sağlıklı diş tedavi 
hizmetine ulaşmasını sağlamalıdır.

Aksi halde bu sistem; randevu 
aldığı için tedavi hizmeti bekleyen 
hastalar ile hekimleri karşı karşıya 
getirerek gerginliğin artmasına 
neden olacaktır.

MHRS’de randevu aralıkları iyice kısaldı

Nefes alacak zaman bırakılmıyor

Bu ülkenin emek, barış, demokrasi güçlerinin,  barış 
ve adalet özlemiyle 10 Ekim 2015’te düzenlediği 

“Emek, Barış ve Demokrasi Mitingi”ne yapılan saldırıda 
104 arkadaşımız yaşamını yitirdi. 500’e yakın arkadaşı-
mız ise yaralandı. Aradan geçen 7 yıla rağmen çok sayıda 
arkadaşımız farklı organ kayıplarına uğrayarak hayat-
larını devam ettiriyor. Katliamın milyonların ruhunda, 
yüreğinde yarattığı yaralar, açığa çıkardığı toplumsal yük 
ise hala geçmek bilmiyor.

10 Ekim Ankara Gar Katliamı, Türkiye devletinin 
başkentinin ortasında, bütün güvenlik bürokrasinin 
gözleri önünde gerçekleşti. Gelinen aşamada ortaya çıkan 
gerçekler bu katliamın önünün açıldığı gösteriyor. Katli-
amı gerçekleştiren IŞİD katilleri, patlama malzemeleri ile 
binlerce kilometre yolu adeta elini kolunu sallayarak, her 
hangi bir kontrole tabi olmadan geçmiştir. O dönemin 
karanlığından iktidarını tahkim etmek isteyenler, ka-
ranlık ve katliamdan oy hesabına dönenler, şehitlerimizi 
statlarda yuhalatanlar, bu katliama gereken tedbirleri 
almayarak yol verenler, bu toplumun, tüm halklarımızın 
vicdanında mahkumdur.

Öte yandan insanlığa karşı işlenmiş bir suç olarak 10 

Ekim Ankara katliamı davası devam ediyor. Bu dava 
gerçek sorumlular yargılanana kadar devam edecektir. 
Yitirdiğimiz arkadaşlarımızın bizlere bıraktığı en değerli 
emanet olan emek, barış, demokrasi mücadelesini de hep 
beraber, kol kola omuz omuza büyütmeye kararlıyız. Er 
ya da geç, sorumlular cezalandırılacak; emek kazanacak, 
demokrasi kazanacak, barış kazanacak!

10 Ekim’in yaraları kapanmadı

10 Ekim 2015’te Ankara Garı önünde miting için beklemekte 
olan kalabalığın içinde patlatılan iki bomba 104 kişinin hayatını 
kaybetmesine sebep olmuştu.
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T ürk Dişhekimleri Birliği (TDB), Türk Tabipleri Birli-
ği (TTB), Devrimci İşçi Sendikaları Konfederasyonu 

(DİSK), Kamu Emekçileri Sendikaları Konfederasyonu 
(KESK) ve Türk Mühendis ve Mimar Odaları Birliği 
(TMMOB) tarafından 11-12 Kasım 2022 tarihlerinde An-
kara İnşaat Mühendisleri Odası Kongre Kültür Merkezi 
Teoman Öztürk Salonu’nda düzenlenecek “6331 Sayılı 
Yasanın 10. Yılında Türkiye’de İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği 
Sempozyumu”nun programı netleşti.

Meslek örgükü ve sendika başkanlarının açılış ko-
nuşmalarının ardından İşçi Sağlığı ve İş Güvenliğinin 
Ekonomi Politiği, İşçi Sağlığı ve Güvenliğinde Yaşanan 
Sorunlar ve Nedenleri, Salgınlar Çağında İşçi Sağlığı ve 
İş Güvenliği, İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği Alanının Gün-
dem ve Mücadele Alanları, İşçi Sağlığı ve Güvenliğinde 
Nasıl Bir Mücadele?, Nasıl Bir İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği 

Sistemi/Modeli ana başlıkları altında çok sayıda uzmanın 
katıldığı oturumlar yapılacak.

6331 Sayılı Yasanın 10. Yılında

İşçi Sağlığı ve İş Güvenliği Sempozyumu 
11-12 Kasım’da

Sağlık Bakanlığı tarafından yayım-
lanan 2022 yılı 3. dönem ilk defa 

ve yeniden atama kurası ilanına göre 
Sağlık Bakanlığı ve diğer kamu kurum 
ve kuruluşlarının ihtiyaçları için 602 uz-
man dişhekimi ve 650 dişhekimi olmak 
üzere toplam 1252 dişhekimi alınacak.

Personel Bilgi Sistemi (PBS) üze-
rinden yapılacak başvurulardan 18 
Ekim’de çekilecek kurayla belirlenen 
isimler Bakanlığın web sitesinde yayım-
lanacak.

Kamuya 
1252 dişhekimi 
daha alınacak

Çanakkale’de
tomografi eğitimi
Çanakkale Dişhekimleri Odası 3 Eylül 2022 tarihinde bilimsel bir etkinlik düzenledi. 
Oda merkezinde gerçekleşen toplantının konuşmacısı Çanakkale 18 Mart Üniversitesi 
Dişhekimliği Fakültesi Ağız Diş ve Çene Radyolojisi Anabilim Dalı’ndan Dr. Yeşim Deniz, 
Konik Işınlı Bilgisayarlı Tomografi Endikasyonları ve Değerlendirme Prensipleri üzerine 
güncel bilgileri aktardı.

TDB Yüksek Disiplin 
Kurulu toplandı
TDB Yüksek Disiplin Kurulu 26 Eylül’de TDB Genel Merke-
zi’nde bir araya geldi. Yüksek Disiplin Kurulu Metin Bozkurt 
(Başkan), Muammer Ertan (Raportör), Ahmet Kanatlı, Ali Rıza 
Kaya, Burç Taylan, Esin Sipahi Arkan, Gülnihal Neslihan Ya-
malıoğlu, Mehmet Tarık Tuncay ve Yusuf Varışlı’dan oluşuyor.
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2021 yılı itibarıyla TÜBİTAK ULAKBİM TR Dizin’de yer alan Ankara Dişhekimleri Odası Klinik Bilimler Dergisi’nin 2022 yılındaki 
üçüncü sayısı yayımlandı. Makale başvuruları DergiPark üzerinden, yazarlardan herhangi bir ücret talep edilmeden yapılabilen 
dergiyi okumak için ADO web sitesini ziyaret edebilirsiniz. 1 Eylül’de İyi Parti Çankaya ilçe yönetimi Ankara Dişhekimleri Odası’nı 
ziyaret etti (sağda).

ADO Klinik Bilimler Dergisi yayımlandı

Adana Dişhekimleri Odası, 18 
Eylül’de Estetik Dişhekim-

liği Akademisi Derneği EDAD ile 
birlikte bir seminer düzenledi. 
Seminer açılışında Oda Başkanı 
Fatih Güler, her insanın sağlıklı, 
güzel dişleri hak ettiğini belirterek 
“Diş kaybının önlenebilmesi için 
her birey altı ayda bir dişhekimine 
giderek ağız diş sağlığını kontrol 
ettirmesi gerekir. Sağlıklı, güzel 
dişler bir haktır” dedi.

EDAD Adana Temsilcisi Dr. Ali 
Özoğlu’nun da hazır bulunduğu 
seminerde EDAD 2. Başkanı Selim 
Çömelekoğlu da bir konuşma 
yaptı.

Güler: Mesleki gelişimde çağı 
yakalamalıyız
Seminerde teknolojinin gelişme-
siyle birlikte dişhekimliğinin de 
teorik ve pratik olarak evrildiğini 
ifade eden Adana Dişhekimleri 
Odası Başkanı Güler, “Hızla gelişen 
ve değişen dünyada kaç yıllık 
hekim olursak olalım bilgilerimizi 
güncellemek zorundayız. Mesleki 
gelişimde çağı yakalamalı hatta 
mümkünse önüne geçmeliyiz. Bu 
anlamda gerçekleştirilen bilimsel 
toplantıların ne denli önemli oldu-
ğu görülmektedir” dedi. 

Sağlık Turizmi Çalıştayı
15 Ekim 2022 tarihinde ‘Sağlık Tu-
rizmi Çalıştayı’ yapacaklarını da dile 
getiren Güler, “Tıbbın her alanında 
Sağlık Turizmi yapılmaktadır. Ada-
namızda ‘gurbetçi hasta’ modülünde 
giden bu sistemi Sağlık Turizmi po-
tansiyeline çıkarma amacındayız. 15 
Ekim’de tüm detaylarıyla irdeleye-

ceğimiz bu çalıştaya tüm dişhekimi 
meslektaşlarımızı şimdiden davet 
ediyorum” diye konuştu.

Konuşmaların ardından EDAD 
Yönetim Kurulu üyesi Dr. Cem 
Yıldız, “Estetik Bölge İmplant Uy-
gulamalarında Biyo-Mühendislik; 
Çıkış Profili” başlıklı bir seminer 
verdi.

Adana’da estetik semineri

Çalıştay’ın açılışında Oda 
Başkanı Fatih Güler de bir 
konuşma yaptı

Dr. Ali Özoğlu, Fatih Güler, 
Dr. Cem Yıldız ve Selim 
Çömelekoğlu.

u
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İstanbul Dişhekimleri Odası yangın 
uygunluk raporlarında yaşanan 

sorunları İtfaiye Daire Başkanlığı ile 
görüştü.

İDO adına Başkan Vekili Prof.
Dr. Ender Kazazoğlu, Sayman 
Ali Yüksel Çalışkan, Yönetim 
Kurulu üyesi Dr. Ertay Atalar ve 
İlçe Temsilcileri Komisyonu Başkanı 
Ercüment Sucu İstanbul’da yangın 
uygunluk raporlarının alımında ya-
şanan sorunları aktarmak için İtfaiye 
Dairesi Başkanı Remzi Albayrak’ı 
14 Eylül 2022 tarihinde makamında 
ziyaret etti. 

Daire Başkanı Remzi Albayrak 
muayenehane ya da poliklinik açma-
dan önce Beylikdüzü, Fatih ve Kartal 
ilçelerinde bulunan şubelere başvu-
ran dişhekimlerinin ücretsiz olarak 

keşif hizmeti alabileceklerini, böylece 
ileride yaşanan sorunların önüne 
geçebileceklerini belirtti.

Daire Başkanı Remzi Albayrak 

ayrıca meslektaşlarımızın itfaiye 
ile ilgili yaşadıkları her türlü sorun 
için rahatlıkla daire başkanlığını da 
arayabileceklerini ifade etti.

Yangın uygunluklarında yaşanan sorunlar

İDO İlçe Temsilcileri Komisyonu Başkanı Ercüment Sucu, Başkan Vekili Prof.Dr. Ender Kazazoğlu, 
İtfaiye Dairesi Başkanı Remzi Albayrak, İDO Saymanı Ali Yüksel Çalışkan, İDO Yönetim Kurulu üyesi 
Dr. Ertay Atalar.

Samsun Dişhekimleri Odası 3 
Eylül 2022 günü Samsun Cer-

rahi El Aletleri ve Sağlık Müzesi’n-
de bir eğitim toplantısı düzenledi. 
Katılımın yüksek olduğu etkinlikte 
Dişhekimi Melik Can Tokaç 
“Perioral bölgede dermal dolgu, 
botulinum toksin uygulamaları 
ve komplikasyonları” konulu bir 
sunum gerçekleştirdi. Başarılı bir 
sunum sonrası gönüllü bir mes-
lektaşımıza yapılan uygulamayla 
anlatılan konular pekiştirildi. 
Katılımın oldukça yüksek olduğu 
seminer uygulamayla birlikte dört 
saat sürdü. 

Amasya’da dental fotoğrafçılık 
kursu
17 Eylül günü Samsun Dişhekim-
leri Odası’na bağlı Amasya ilinde 
“Dental Fotoğrafçılık Kursu” dü-
zenlendi. Dişhekimleri Ali Alemi-
soğlu ve Hüseyin Karacabey’in 
sunumu ve Fujifilm’in katkılarıyla 
gerçekleşen kurs ilgiyle izlendi. 
Akşamında katılımcı meslektaşları-
mızla gerçekleşen yemekle eğlence 
ve bilgiyle dolu bir hafta sonu daha 
yaşanmış oldu.

Samsun’da dental botoks eğitimi

Samsun Cerrahi El Aletleri 
ve Sağlık Müzesi’nde 
düzenlenen
botoks eğitiminden.

Amasya’da yapılan 
Dental Fotoğrafçılık 
kursundan.

u

u
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gerekiyordu ve ciddi bir yatırım yaparak bu projeyi 
başlattık. Odalarımızın altyapılarını güçlendirmek 
için de destek veriyoruz.

2015’te kurulan TDB Akademi’nin çalışmaları 
aksamıştı; onu tekrar faaliyete geçirdik. 
Dişhekimliği camiasının büyük buluş-
maları olan TDB Kongresi pandemi 
sebebiyle iki yıldır yapılamamıştı; geçti-
ğimiz ay büyük bir katılımla gerçekleş-
tirdik. 

Eksiklikler neler? 
Eksiklerimiz çok ama bunun büyük bir 
bölümü siyasi iradenin tavrına bağlı olan 
konular. Bunların arasında bugün en 
fazla öne çıkan konular; yeni fakültele-
rin açılması, kontenjanların artırılması, 
dişhekimlerinin işsizliği ve dolayısıyla 
reel gelirlerinin düşmesi, dişhekiminin 

bağımsız meslek sahibi olmaktan çıkıp işçileşmesi, 
meslek dışı sermayenin ağız diş sağlığı hizmet-
lerine girmesi gibi yıllardır, bizden önceki TDB 
yönetimlerinin de seslendirdiği sorunlar. Ne 

röportaj
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Pandemi sebebiyle kısa bir faaliyet döneminiz 
oldu. Çalışmalarınızın kısa bir özetini 
çıkarabilir misiniz; yaptıklarınız, eksik 
kalanlar... 
Evet, 2020 Kasım’nda yapılması 
gereken TDB 18. Olağan Genel Kurulu 
pandemi nedeniyle 2021 Temmuz’un-
da yapılabildi. Dolayısıyla yaklaşık 15 
aylık bir faaliyet dönemimiz olabildi. 
Süremizin kısalığını daha fazla çalışa-
rak kapatmaya çalıştık. Odalarımız da 
bize destek oldu.

TDB olarak geride kaldığımız bazı 
noktalar vardı. Sayımıza her yıl 4-5 
bin genç dişhekimi ekleniyor. Beş yıl 
sonra bu sayı 9 bini bulacak. Bu bize 
her şeyden önce iletişim kanallarımızı 
daha gençlerin algısına uygun şekilde 
tasarlama, onların ihtiyaçlarını da 
gözeterek kendimizi yenileme görevini yüklüyor. 
Bu dönemde TDB’de ‘dijitalleşme’ çalışması 
başlattık. Odalarla TDB arasındaki bilgi akışları 
da dahil olmak üzere dijitalleşmeye geçmemiz 

28-30 Ekim 2022 tarihlerinde yapılacak TDB 19. Olağan Genel Kurulu öncesinde TDB Genel Başkanı Tarık İşmen’le 
pandemi nedeniyle kısa süren faaliyet dönemlerini değerlendirdik. Dişhekimliği fakültelerinin kontenjanlarının 
artmaya devam etmesine ilişkin siyasi kurumlar nezdindeki girişimleri hakkında bilgi veren İşmen, yayımlanan 

yeni Yönetmelik’te olumlu ve olumsuz buldukları noktaları da sıraladı. TDB Genel Başkanı İşmen, sayıları giderek 
artan ücretli çalışan dişhekimlerinin haklarının da TDB ve dişhekimleri odaları tarafından savunulduğunu ve 

bundan sonra da savunulacağını özellikle vurguladı.

‘1200’e yakın profesör 
ve doçentin %57’si 17 

fakültede toplanmış, geri 
kalan %43’ü 73 fakülteye 

dağılmış durumda. İyi 
bir eğitim veremediğimiz 

binlerce dişhekimini sağlık 
ordusuna katıyoruz, buna 

engel olmamız lazım.’

➔

‘Tüm 
meslektaşlarımın 
sorunlarının sahibi 
TDB’dir’ 

TDB Genel Başkanı  
Tarık İşmen:



Yeni dişhekimliği fakülteleri ve kontenjan 
artışları son 4-5 yılda iyice çığırından çıktı. 
Konunun muhataplarında YÖK’te ya da 
üniversitelerde sorunun vahametini geç de olsa 
anladıklarına dair bir işaret görüyor musunuz?
Yeni fakültelerin açılması sonuçta siyasi irade ve 
YÖK’ün kararlarıyla gerçekleşiyor. Burada konuya 
daha gerçekçi yaklaşan, bu anlamda bizim yanı-
mızda olan tek kurum Sağlık Bakanlığı. Onlar da 
bu konudan şikayetçiler. Sağlık Bakanlığı 2016 

yılında saha analizini yapmıştı. Onla-
rın analizine göre her yıl 1500-1600 
civarında dişhekimi mezun edilmesi 
ülkenin ihtiyacı karşılıyordu. Nüfus 
artış hızı giderek yavaşlayan bir ülkede 
pahalı bir eğitimden geçirerek bu kadar 
fazla dişhekimi mezun etmenin verim-
sizliğini onlar da görüyorlar.

Geçtiğimiz günlerde Cumhurbaşkan-
lığı Sağlık ve Gıda Politikaları Kurulu’y-
la görüşmemizde bu konuda da bir su-
num yaptık ve gördük ki bu durumdan 
devletin bu konudaki en üst makamı 
habersiz. Dişhekimliği fakültelerin-
deki toplam 1200’e yakın profesör ve 
doçentin %57’si 17 fakültede toplanmış, 
geri kalan %43’ü 73 fakülteye dağılmış 
durumda. İyi bir eğitim veremediğimiz 
binlerce dişhekimini sağlık ordusuna 

katıyoruz, buna engel olmamız lazım. 
Bizim oradaki önerimiz fiziki ve akademik altya-

pıyı sağlayamayan fakültelerin eğitime başlama-
ması oldu. Tabii bu yeterliliklerin en alt düzeyde 
değil UDEPAK’ın (Ulusal Dişhekimliği Eğitim 
Programları Akreditasyon Kurulu) belirlediği stan-
dartlar düzeyinde belirlenmesini istiyoruz. İkinci 
çözüm önerimiz, başarı sıralaması barajının yukarı 
çekilmesi. Bugün ilk 80 binden alınan öğrencilerin 
tıpta olduğu gibi ilk 50 binden alınmasını talep 
ediyoruz. Bu barajı bypass etmek için ek kontenjan 
açılmasına da izin verilmemeli. Bu önerilerimi-
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Dişhekimliği fakülteleri sadece fiziki altyapı açısından değerlendirilirken akademik kadronun yeterliliği 
dikkate alınmıyor.

➔

yazık ki bu konularda somut 
kazanımlar gerçekleştireme-
dik ama çabalarımızı sürdü-
rüyoruz.

Bunların bazılarının çözüm 
mercii olan Sağlık Bakanlığı’y-
la ilişkilerimizi restore ettik. 
Uzun dönemler kopukluklar 
yaşandı ama mesleğimize dair 
en önemli kararların verildiği 
yer Sağlık Bakanlığı. Ağız Diş 
Sağlığı Dairesi Başkanlığı’na 
genç bir meslektaşımız Emre 
Korkut’un atanmasıyla 
birlikte işbirliği imkanları da 
güçlendi. 

Pandemiden çıkılmak üzere olduğu görülüyor. 
Bu 2,5 yılın hem genel hem de TDB açısından bir 
değerlendirmesini yapabilir misiniz?
Mart 2020’de pandemiyle ilgili kısıtlamaların 
başlamasıyla birlikte ağız diş sağlığı hizmetleri 
de büyük oranda durdu. Bir süre sonra serbest 
dişhekimleri kontrollü olarak çalışmaya başlasa 
bile kamu hizmetleri devam etmedi. Kamudaki 
meslektaşlarımızın büyük bölümü filyasyonda 
görevlendirildi, sadece acil hizmetler verildi. Zaten 
ağız diş sağlığı göstergeleri kötü olan 
bir ülkede sistemin 2,5 yıl durması 
kamudan hizmet almak zorunda olan 
ülke nüfusunun yarısına yakın bir 
kesimin hizmet alamaması anlamına 
geliyordu.

Kamudaki meslektaşlarımızın gelirle-
ri, bir bölümü performansa dayalı oldu-
ğu için epeyce azaldı. Daha sonra kısmi 
iyileştirmeler yapıldı ama bu süreçte 
bine yakın meslektaşımızın kamudan 
istifa ettiğini biliyoruz. 

Bu süreçte TDB kamudaki meslektaş-
larımızın filyasyon koşullarını hafifletil-
mesi ve ekonomik haklarının verilmesi 
için çaba harcadı. Tüm meslektaşla-
rımızı kişisel koruyucu ekipmanlar ve 
pandemi koşullarında çalışma prose-
dürleri konusunda uyardık. Bu dönem-
de temininde güçlük çekilen eldiven, maske gibi 
kişisel koruyucu ekipmanları çeşitli kanallarla 
temin etmeye, fahiş fiyat artışlarıyla mücadele 
etmeye çalıştık.

Pandeminin acı bakiyesi binlerce insanla birlikte 
meslektaşlarımızdan ve sağlık camiasından da 
yüzlerce arkadaşımızı yitirmemiz oldu. Hepsini 
saygıyla anıyoruz. Bugün sönümlenmiş gibi görün-
se de bilim insanlarının uyarıları doğrultusunda 
meslektaşlarımızın pandemi döneminde aldıkları 
önlemleri çok gevşetmeden hizmet vermeyi sür-
dürmeleri gerekiyor.

‘Kamuda ya da 
özelde ücretli çalışan 

meslektaşlarımızın 
haklarının savunucusu 
da dişhekimleri odaları 

ve Türk Dişhekimleri 
Birliği’dir. Sendikal 

örgütlenme hakları 
elbette vardır ama 

meslektaşlarımızla ilgili 
her sorunun sahibi aynı 

zamanda biziz.’



röportaj
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Burada da meslek dışı sermaye-
nin daha acımasız davrandığını, 
dişhekimi işverenlerin birçoğu-
nun etik ve deontolojik ilkelerle 
kendini biraz daha bağlı hissetti-
ğini gözlemliyoruz.

TDB Akademi’nin 
‘Yapılandırılmış Sürekli Eğitim’ 
projesi büyük ilgi görmeye 
başladı. Nasıl doğdu bu 
proje, benzer örnekleri var mı 
dünyada?
e-platform fikri bizden önceki dö-
nemde de TDB yönetiminde ko-
nuşulmuş bir projeydi, o konuda 
arkadaşlarımıza teşekkür ederim. 
Biz o projeyi biraz daha geliş-

tirerek ve kurumsallaştırarak, maddi 
kaynaklarını da bularak gerçekleştirdik. 
Alanlarında bilinen 93 hocamızın katkı-
larıyla  hazırlanan modüller dişhekim-
lerinin kendilerini eksik hissettikleri 
alanlardaki başvuruları için temel bir 
kaynak olacak. Bunun dünyada da bir 
örneği yok. Dünya Dişhekimleri Birliği 
ve kongrede misafir ettiğimiz yabancı 
birlik başkanlarına da bununla ilgili bir 
sunum yaptık. Çok etkilendiler, yarar-
lanmak istediklerini belirttiler; biz de 
yardımcı olacağımıza söz verdik. 

İstedikleri yerden istedikleri anda 
ulaşabilecekleri bu modüller dişhe-
kimleri için gerçekten büyük fırsat. 

Meslektaşlarımızın iyi değerlendirmesini temenni 
ediyorum.

Sağlık Bakanlığı ve diğer devlet kurumlarıyla 
ilişkileriniz nasıl gelişti?
Sağlık Bakanlığı’yla uzun vadede kopmaması 
gereken bir ilişkimiz var. Bizi en çok ilgilendiren 
kanun ve yönetmeliklerin hazırlandığı yer burası. 
Bakanlıkla ilişkilerde bu dönem bir şansımız var; 
iki meslektaşımız, Ağız Diş Sağlığı Daire Başkanı 
Emre Korkut ve Kamu Hastaneleri Genel Mü-
dürlüğü İnsan Gücü Planlama Dairesi Başkanı 
Kemal Özgür Demiralp’in bu görevlerde olma-
ları diyaloğu kolaylaştıran bir faktör oluyor bizim 
açımızdan.

Göreve gelir gelmez kendileriyle temasa geçtik 
ve iyi bir diyalog gelişti. Kurumlar kendi özerklik-
lerini koruyarak mesleğin ve meslektaşlarımızın 
sorunları üzerine konuşuyoruz. Bence iki taraf 
birbirini daha iyi anlayıp ortak çözümler üretebile-
cek noktaya geldi. 

Siyasi irade elbette kendi politik hedefleri doğ-
rultusunda düzenlemeler yapmaya çalışıyor. 

zin krizin daha da derinleşmesini 
önlemek için hızla uygulamaya 
geçilmesini bekliyoruz. 

Her yıl verilen mezun sayısının 
artmasıyla birlikte mesleğin icra 
tarzı da değişmeye başladı. Hem 
Kamuda hem de özelde ücretli 
çalışanlar hızla arttı ve eğilime 
bakılırsa yakın gelecekte ço-
ğunluğu oluşturacak. Bu durum 
meslek örgütünün mücadele 
tarzını da değiştirir mi?
Meslek örgütü temel olarak 
meslektaşının haklarını korumak 
üzere oluşturulmuştur. Bugün 
topluma ilişkin etik sorumluluk-
lar üstlense de ilk ortaya çıkışı 
böyle olmuştur. 2022 yılı başı itibariyle 
rakamları özetlersek 25 bin civarında 
meslektaşımız serbest çalışan (özelde 
ücretli çalışanlar da bu kapsamda), 
12.300 civarında çoğunluğu Sağlık 
Bakanlığı olmak üzere kamuda çalışan, 
5800 civarında da dişhekimliği fakül-
telerinde çalışan statüsünde görünü-
yor. 2500-3000 civarında poliklinik 
ve ADSM var. Buralarda yaklaşık 15 
bin meslektaşımızın ücretli çalıştığını 
tahmin ediyoruz. 

Bu meslektaşlarımızın haklarının 
savunucusu da dişhekimleri odaları ve 
Türk Dişhekimleri Birliği’dir. Sendikal 
örgütlenme hakları elbette vardır ve 
meslektaşlarımızı bu konuda da teşvik ederiz ama 
meslektaşlarımızla ilgili her sorunun sahibi aynı 
zamanda biziz. Buralarda ücretli çalışan mes-
lektaşlarımızın üyesi oldukları Odayı yaşadıkları 
sorunlarla ilgili bilgilendirmesini bekliyoruz. 

Dişhekimlerinin ücretli çalışan haline gelmesi 
mesleğin özü itibariyle onaylamadığımız bir geliş-
me olsa da bugünün dünyasında bunun kaçınıl-
maz hale geldiğini görüyoruz.

Buralardan çok ciddi miktarda şikayetler de 
gelmeye başladı. Birçok kuruluşta hak gaspları 
yaşanıyor. Odalarımız sorunları çözdüğü oranda 
bunlar bize çok yansımıyor ama zaman zaman 
sosyal medyada da rastladığımız, Odaya bildiril-
memiş şikayetleri de çözmeye ya da ilgili Odayla 
irtibata geçirmeye çalışıyoruz.

Artan kontenjan sayıları da bu hak gasplarını 
kolaylaştırıyor galiba... 
Kolaylaştırıyor çünkü yeni mezun meslektaşım iş 
bulmak ve hayatını sürdürmek zorunda. Onlar bu 
sömürü düzenine bazen deneyimsizlikten bazen 
çaresizlikten kaynaklanan bir rıza gösteriyorlar. ➔

‘ Fiziki ve akademik 
altyapıyı sağlayamayan 

fakültelerin eğitime 
başlamaması gerekiyor. 

Tabii bu yeterliliklerin 
en alt düzeyde değil 
UDEPAK’ın (Ulusal 

Dişhekimliği Eğitim 
Programları Akreditasyon 

Kurulu) belirlediği 
standartlar düzeyinde 

belirlenmesini istiyoruz.’



‘Yönetmelik taslağında 
çeşitli itirazlarımız 

vardı, bunları Bakanlık 
yetkilileriyle tekrar 
tekrar istişare ettik. 

Aştığımız bazı noktalar 
oldu, uzlaşamadığımız 

noktalardan biri 
veri aktarımıydı, 

burada bir ilerleme 
sağlanamadı. Diğer itiraz 

noktalarımızla birlikte 
değerlendirip atacağımız 

adımları belirleyeceğiz.’

için İstanbul’daydılar. Bu bizim için çok önemliy-
di; Kongreyi gözlemlediler, buradaki imkanları 
ve bizim organizasyon yeteneğimizi değerlendir-
miş oldular. İstanbul’u ulaşım, konaklama, sos-
yal olanaklar gibi çeşitli yönleriyle gözlemlediler. 
FDI’ın geçtiğimiz günlerde İsviçre’de yapılan 
Genel Kurul’unda adaylığımız değerlendirildi.
Bu arada, FDI’ın Avrupa Bölge Örgütü olan 
ERO’nun 2023 Genel Kurulu’nu da Nisan ayında 

İstanbul’da gerçekleştireceğiz.

Geçtiğimiz ay İstanbul’da TDB 26. 
Uluslararası Dişhekimliği Kongresi’ni 
başarıyla organize ettiniz. 2023 için 
projenizi öğrenebilir miyiz? 
Cumhuriyet’in 100. yılını görkemine 
yakışır şekilde kutlamak istiyoruz. 
Bütün yıla yayılacak şekilde ve 
Cumhuriyet’in temel taşları, sembolik 
önemleri olan şehirler başta olmak 
üzere bir dizi etkinlik planlıyoruz. Milli 
mücadele güzergahını düşünürseniz 
Samsun’a çıkıştan başlayarak, 
Erzurum, Sivas, Amasya, Ankara, 
Uşak-Afyon ve İzmir gibi köşe taşı olan 
şehirlerde bilimsel-sosyal etkinlikler 
düzenleyeceğiz. Etkinliklerin bazıları 
dişhekimlerine yönelik olacak ama 
genel katılıma açık etkinlikler de 

düşünüyoruz.Etkinliklerin merkezinde de 
Ankara’da yapılacak TDB 27. Uluslararası 
Dişhekimliği Kongresi olacak ve bütün proje 
TDB tarafından Odalarla birlikte yürütülecek. 
Odalarımızın yöneticilerinin katılımıyla bir 
kurul oluşturacağız ve bu programı bu kurul 
yönlendirecek. TDB de buna yardımcı olacak ve 
finansmanını sağlayacak.

100. yıla yakışır bir kutlama yapmak için çok 
heyecanlıyız, meslektaşlarımızın da heyecanımızı 
paylaşması en büyük dileğimiz. 

Biz de bu sahayı en iyi bilen, sistemdeki 
hataları en iyi gören meslek örgütü olarak 
çözüm önerileri getiriyoruz. Elbette çe-
liştiğimiz noktalar oluyor ama sonuçta ‘iş 
yapma’ anlayışıyla hareket ediyoruz. 

Yeni Yönetmelik yayımlandı. 
Eleştirdiğiniz noktalar var mı?
Yeni Yönetmeliğin taslağını Odalarımızla 
ve konuyu iyi bilen arkadaşlarımızla defa-
larca inceledik, itirazlarımızı yaptık. 13-14 
noktada itirazımız vardı, bunları Bakanlık 
yetkilileriyle tekrar tekrar istişare ettik. 
Hatta Sağlık Hizmetleri Genel Müdü-
rü Ahmet Tekin Bey’le de görüştük. 
Aştığımız bazı noktalar oldu, bir önceki 
Yönetmeliğe göre olumlu olan noktalar var. 
Uzlaşamadığımız noktalardan biri veri aktarımıy-
dı, burada bir ilerleme sağlanamadı. Diğer itiraz 
noktalarımızla birlikte Odalarımızla, hukuk danış-
manlarımızla ve Merkez Yönetim Kurulu’muzla 
değerlendirip atacağımız adımları belirleyeceğiz.

Cumhurbaşkanlığı Sağlık ve Gıda Politikaları 
Kurulu’yla temaslarımız var. Bu Kurul’da görev 
alan meslektaşımız Füsun Kümet’in de yardım-
larıyla çeşitli temaslar kurduk. Kendisine teşekkür 
ediyorum. Kongre öncesinde hayata 
geçirdiğimiz Çalıştay’a Sağlık Bakanlı-
ğı’nın beş daire başkanı katıldı ki bu ta-
rihimizde bir ilk. Yine, Cumhurbaşkan-
lığı Sağlık ve Gıda Politikaları Kurulu da 
iki isimle Çalıştay’a katkı sundu.

Cumhurbaşkanlığı Sağlık ve Gıda 
Politikaları Kurulu’yla 22 Eylül’de 
yaptığımız görüşmede başta yeni fakül-
telerin açılmaması ve kontenjanların 
azaltılması olmak üzere, dişhekimleri-
nin yanlarında bir dişhekimini çalış-
tırabilmesi, Bağ-Kur emeklisi dişhe-
kimlerinin maaşlarının yükseltilmesi, 
dişhekimlerine yeşil pasaport hakkı 
tanınması, koruyucu hekimliğin kamu 
hizmetlerinde daha fazla yer bulması 
gibi başlıklara değindiğimiz bir sunum 
yaptık. Akıllarına takılan soruları da 
yanıtladık. Üç saat süren toplantıya 
Sağlık Bakanlığı’ndan Ağız Diş Sağlığı Daire Baş-
kanı Emre Korkut ve İnsan Gücü Planlama Dairesi 
Başkanı Kemal Özgür Demiralp de katıldı. Kurul’la 
yaptığımız görüşme çok faydalıydı; biliyorsunuz 
yeni sistemde bu kurullar belirleyici öneme sahip. 

2025’te FDI Kongresinin İstanbul’da yapılması 
için başvuruda bulunmuştunuz. Bu konuda bir 
gelişme var mı?
FDI Başkanı İhsane Bin Yahya ve FDI yöneti-
cileri TDB 26. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi 

Özelde ücretli çalışan meslektaşlarımızın yoğun iş yüküne karşın çok düşük ücretlerle 
çalıştırılması dişhekimi enflasyonunun bir sonucu olarak görülüyor. 
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TDB 26. Uluslararası Dişhekimli-
ği Kongresi 8-11 Eylül 2022 

tarihlerinde İstanbul Kongre Merkezi'n-
de yapıldı. Kongre öncesinde 5-7 Eylül 
tarihlerinde de 'Dişhekimliği Mesleğinin 
Geleceği Çalıştayı'nı da içeren Meslek So-
runları Sempozyumu (MSS) düzenlendi.

Dişhekimliği Mesleğinin Geleceği Çalıştayı 
Her yıl TDB Kongresi öncesinde yapılan ve mes-
leğin güncel ve uzun vadeli sorunlarının masaya 
yatırıldığı Meslek Sorunları Sempozyumu 5 Eylül 
2022 günü İstanbul'da Crown Plaza Otel'de başladı. 
Kongre Sosyal Komite Başkanı Nermin Erdal'ın 
sunduğu programda ilk olarak Kongreyi organize 
eden İstanbul Dişhekimleri Odası ve Organizasyon 

Komitesi Başkanı Berna Aytaç katılım-
cılara hoşgeldiniz diyerek Sempozyu-
ma başarılar diledi. TDB adına Meslek 
Sorunları Sempozyumu sorumlusu 

Merkez Yönetim Kurulu üyesi 
Güler Gültekin de üç günlük 
Sempozyumun programı hak-

kında detaylı bilgiler verdi.
TDB Genel Başkanı Tarık 

İşmen MSS bünyesinde 
hayata geçirilen Dişhe-

kimliği Mesleğinin Geleceği Çalıştayı 
üzerinde durarak kamu kurum ve kuru-
luşlarından, bakanlıklardan, üniversite-
lerden, dişhekimleri odalarından her biri 
o konu hakkında değerli bilgi ve tecrübe-
lere sahip onlarca paydaşın katılımıyla 
yedi çalışma grubu oluşturulduğu bilgi-

sini verdi. Çalıştayın mesleğin önümüzdeki 20-30 
yılını aydınlatacağını ifade eden İşmen Kongre ve 
Sempozyum organizasyonunda görev alanlara da 
teşekkür etti.

TDB Akademi Başkanı Prof.Dr. Taner Yücel 
de söz alarak e-platform üzerinden kullanıma açılan 
'Yapılandırılmış Sürekli Eğitim' programı hakkında 
bilgi verdi ve dişhekimlerinin bu programın farkına 
varmaları için Oda yöneticilerinin desteğini istedi.
Açılışın ardından alt çalışma gruplarıyla birlikte 
toplam yedi çalışma grubu farklı salonlarda toplan-
tılarına başladı.

Bütün bileşenler bir arada
'Dişhekimliği Eğitimi' ana başlığı altında üç çalışma 
grubu oluşturuldu. Prof.Dr. Taner Yücel'in başkanlı-
ğını yaptığı 'Temel Dişhekimliği Eğitiminde Mevcut 
Durum ve Eğitim Kalitesinin Sağlanması' çalışma 
grubunda Ulusal Dişhekimliği Eğitim Programları 
Akreditasyon Kurulu (UDEPAK) Başkanı Prof.
Dr. Özen Onur, Dişhekimliği Eğitim Programları 
Akreditasyon Derneği (DEPAD) Yönetim Kurulu 
Başkanı Prof.Dr. Cansu Alpaslan, YÖK üyesi 
ve Ankara Yıldırım Beyazıt Üniversitesi Öğretim 
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Özlemişiz
TDB 26. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi 
üç yıl aradan sonra İstanbul’da yapıldı

İstanbul Dişhekimleri Odası’nın organizasyonuyla 8-11 Eylül 2019 tarihlerinde yapılan Kongre öncesinde üç 
gün süren bir Meslek Sorunları Sempozyumu düzenlendi. Sempozyum kapsamında çeşitli alanlarda uzman 
meslektaşlarımızın ve paydaşların katılımıyla yapılan Dişhekimliği Mesleğinin Geleceği Çalıştayı'nda önemli 
sonuçlar üretildi. Kongre’ye Dünya Dişhekimleri Birliği (FDI) Başkanı İhsane Bin Yahya ve ERO Başkanı Simona 
Dianiskova da katıldı.

TDB Genel Başkanı Tarık İşmen 
açılış konuşmasında Dişhekimliği 
Mesleğinin Geleceği Çalıştayı'nın 
önemine de değindi.
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Üyesi Prof.Dr. Mehmet İsmail Safa Kapıcıoğ-
lu, TDB Merkez Denetleme Kurulu üyesi Altınbaş 
Ü.D.F. Dekanı Prof.Dr. Hakkı Sunay, Dişhekim-
liği Fakültesi Dekanları Konseyi Başkanı Prof.Dr. 
Nazan Ersin, Sağlık Bakanlığı Temsilcisi Dişhe-
kimi Esra Nur Özkaya ve Eskişehir Osmangazi 
Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi Dekanı Prof.
Dr. Batu Can Yaman görev aldı.

TDB Dış İlişkiler Komisyonu Üyesi Prof.Dr. 
Nermin Tarhan'ın başkanlığını yaptığı 'Tıp ve 
Dişhekimliğinde Meslekler Arası Eğitim ve İşbir-
liği=Sağlık Çalışanlarının Bir Arada Eğitilmesi' 
çalışma grubunda Marmara Ü.D.F. Dekanı Prof.
Dr. Yasemin Özkan, Ankara Ü.D.F. Dekanı Prof.
Dr. Kaan Orhan, Hacettepe Ü. Tıp Fakültesi Tıp 
Eğitimi ve Bilişimi Anabilim Dalı Başkanı Prof.Dr. 
Melih Elçin, Sağlık Bakanlığı temsilcisi Dr. Diş-
hekimi Deniz Koraşlı Soysal ve Altınbaş Ü. Tıp 
Fakültesi Halk Sağlığı Anabilim Dalı Başkanı Prof.
Dr. İnci Oktay görev aldı.

TDB eski Genel Başkanı ve Tıpta Uzmanlık Ku-
rulu üyesi Prof.Dr. Murat Akkaya'nın Başkan-
lığını yaptığı 'Dişhekimliğinde Mezuniyet Sonrası 
Sürekli Eğitim Yapılandırılması' çalışma grubunda 
FDI Konseyi Üyesi Dr. Duygu İlhan, Hacettepe 
Ü.D.F. Endodonti Anabilim Dalı Başkanı Prof.Dr. 
Bahar Özçelik, Tıpta ve Dişhekimliğinde Uz-
manlık Eğitimi Daire Başkanı Dr. Alpay Tuncar, 
TDB Merkez Denetleme Kurulu Raportörü Doç.Dr. 
Kıvanç Bektaş Kayhan, ERO Sürekli Dişhekimliği 
Eğitimi Komisyonu Başkanı Prof.Dr. Hande Şar 
Sancaklı ve Sağlık Bakanlığı Temsilcisi Dişhekimi 
Seda Alp görev aldı. 

İstihdam ve insangücü planlaması
TDB eski Genel Başkanı Celal Korkut Yıldırım'ın 
Başkanlığını yaptığı 'Dişhekimliğinde İstihdam 
ve İnsangücü Planlaması' çalışma grubunda TDB 
Merkez Yönetim Kurulu üyesi Özgür Başar 
Varoğlu, TDB Merkez Denetleme Kurulu üyesi ➔

Kongre öncesinde organize edilen Dişhekimliği Mesleğinin Geleceği Çalıştayı'nda oluşturulan yedi çalışma grubunun raporları TDB Başkanlar 
Konseyi toplantısında da görüşüldü.

Expodental 2022 fuarının açılışı FDI Başkanı İhsane Bin Yahya'nın da 
bulunduğu geniş bir davetli topluluğuyla yapıldı.

Açılış töreninde sağlık çalışanlarını kamuoyu nezdinde görünür kılan basın 
mensupları Dilan Alp (Halk TV), Gamze Dondurmacı (Fox TV) ve Öznur 
Karslı Çetiner'e (Habertürk TV) plaketleri TDB Genel Başkanı Tarık İşmen 
tarafından sunuldu.

Son 25 yılın en önemli rock gruplarından Mor ve Ötesi 9 Eylül akşamı 
Harbiye oditoryumunda unutulmaz bir performans sergiledi.
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Hamza Turan, Adana D.O. Başkanı Fatih Güler, 
Sağlık Bakanlığı Ağız ve Diş Sağlığı Dairesi Başkanı 
Doç.Dr. Emre Korkut, TDB Öğrenci Kolu Mer-
kezi Komisyon Başkanı Muammer Alhan Babat, 
Dişhekimliği Dekanları Konseyi Temsilcisi Prof.
Dr. Didem Özdemir Özenen, DİŞSİAD Başkanı 
Erkan Uçar, DİŞSİAD Başkan Yardımcısı Selami 
Yaman, Sağlık Bakanlığı Ağız ve Diş Sağlığı Dairesi 
Başkanlığı'ndan Bilgen Kibaroğlu, Cumhurbaş-
kanlığı Sağlık ve Gıda Politikaları Kurul Üyesi Diş-
hekimi Zülfiye Füsun Kümet ve Sağlık Bakanlığı 
Kamu Hastaneleri Genel Müdürlüğü İnsan Gücü 
Planlama Dairesi Başkanı Doç.Dr. Kemal Özgür 
Demiralp görev aldı. 

Reklam Kurulu'ndaki TDB temsilcisi, TDB eski 
Genel Sekreteri Süha Alpay'ın Başkanlığını yaptığı 
'Dişhekimliğinde Tanıtımın Sınırları' çalışma gru-
bunda TDB Merkez Yönetim Kurulu üyesi Tolga 
Beray, TDB Yüksek Disiplin Kurulu Başkanı 
Dr. Metin Bozkurt, Dişhekimi Rahime Dede-
oğlu, Ankara D.O. Genel Sekreteri Gamze Burcu 
Gül, TDB Hukuk Müşaviri Av. Mustafa Güler, Ti-
caret Bakanlığı Reklam Kurulu Temsilcisi Makbule 
Berre Doğan Türkmen, Antalya D.O. Başkanve-
kili Dr. A. Selhan Kaya, Eskişehir D.O. Başkan-

8 Eylül günü Kongre açılış töreninin hemen ardın-
dan Prof.Dr. Selim Badur Covid-19 pandemisinde 

gelinen durum üzerine bir konferans verdi. Covid-19 
virüsünün geçirdiği mutasyonlar, aşıların etkinliği, bu 
süreçte Dünya Sağlık Örgütü gibi kuruluşların çalışma-
ları gibi konulara değinen Badur, bu süreçte diğer bula-
şıcı hastalıklara ilişkin aşılamanın aksamasının pandemi 
sonrasında bu hastalıklarda ciddi artışlara yol açacağına 
yönelik endişeyi de dile getirdi.

vekili Doç.Dr. Evre Baltalı, İstanbul D.O. Genel 
Sekreteri Fatma İnci, Sağlık Bakanlığı Ağız ve Diş 
Sağlığı Dairesi Başkanlığı'ndan Dişhekimi Meral 
Açıkel, Hatay D.O. Başkanı Nebil Seyfettin, 
İstanbul D.O. Yönetim Kurulu üyesi Işıl Karataş 
görev aldı. 

Sağlık Turizmi 
İstanbul Dişhekimleri Odası eski Başkanı Rifat 
Yüzbaşıoğlu'nun Başkanlığını yaptığı 'Sağlık 
Turizmi' çalışma grubunda TDB Genel Başkanvekili 
Hasan Yaman, Antalya'dan özel ADSM sahibi 
Dişhekimi Mehmet İşlek, Antalya D.O. Başkanı 
Dr. Gassan Yücel, İzmir D.O. üyesi Kadri Kaan 
Kaya, TDB Sağlık Turizmi Komisyonu üyesi Cenap 
Koşu, TDB Etik Kurul Danışman üyesi Av. Doç.
Dr. Gürkan Sert, İMPLANTDER Başkanı Oğuz 
Akyüz, TTB Yüksek Onur Kurulu üyesi Dr. Hafize 
Öztürk Türkmen, TDB Sağlık Turizmi Komisyo-
nu üyesi Derya Öznam, Sağlık Bakanlığı Sağlık 
Turizmi Dairesi Başkanlığı'ndan Nilay Yılmaz, 
Sağlık Bakanlığı Ağız ve Diş Sağlığı Dairesi Başkan-
lığı'ndan Dişhekimi Muhammed Emin Başer, 
Sağlık Bakanlığı Sağlık Turizmi Daire Başkanı 
Nuhi Çelikkaya, Ankara D.O. Saymanı Armağan 
Demirören ve İstanbul D.O. Denetleme Kurulu 
Başkanı Doç.Dr. Cenker Zeki Koyuncuoğlu 
görev aldı.

TDB Merkez Denetleme Kurulu Başkanı Muhar-
rem Armutlu'nun Başkanlığını yaptığı 'Dişhe-
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Covid-19'dan 
neler 
öğrendik?

Kadınların eşitlik talebi için politikalar üreten Av. Hülya Gülbahar’a (en 
sağda) 'Kadın Ödülü' İstanbul Dişhekimleri Odası Başkanı Berna Aytaç ve 
TDB Kadın Dişhekimleri Komisyonu üyeleri tarafından verildi.

Kongre Organizasyon Komitesi Genel Sekreteri Salih Yazıcı, FDI Başkanı İhsane Bin Yahya, Dekanlar Konseyi Genel Sekreteri Prof.Dr. Batu Can Yaman, 
ERO Başkanı Simona Dianiskova ve DİŞSİAD Başkanı Erkan Uçar açılış töreninde birer konuşma yaptılar.
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B üyük Taarruz'un zaferle sonuçlandığı 9 Eylül'ün 
100. yıldönümünde Kongre'de tarihçi Dr. İlkin Başar 

Özal 'Yoksulların Zaferi' başlıklı bir konuşma yaptı. Özal, 
milli mücadele döneminin tarihsel arka planı, uluslara-
rası ittifaklar, Mustafa Kemal'in stratejisi, Ekim Devrimi 
sonrası Sovyetler Birliği'nin Anadolu'daki mücadeleye 
desteği gibi unsurlara da yer verdiği konuşmasında 
büyük taarruzun sadece askeri değil aynı zamanda 
diplomatik bir başarı olduğunun altını çizdi.

kimliğinde Çalışma Alanları ve Özlük Hakları' ça-
lışma grubunda TDB Merkez Yönetim Kurulu üyesi 
Naciye Güleç Gök, Bursa D.O. Başkanı Emel 
Eroğlu, Kamu Dişhekimleri Derneği (KADHED) 
Başkanı Necat Dilaver, Kocaeli Ağız Diş Sağlığı 
Merkezi Başhekimi Kerem M. Özkahraman, 
Dişhekimi Özge Duva, İstanbul Ü.D.F.'nden Prof.
Dr. Olcay Şakar, Altınbaş Ü.D.F.'nden Dr. Ca-
ner Yeğin, Hekim Birliği Genel Başkan Yardımcısı 
Dişhekimi Özgür Öz, İstanbul'dan serbest çalışan 
Dişhekimi Ceyda Ünal, özel poliklinikte çalışan 
Dişhekimi Mine Barışgan, Sağlık Bakanlığı tem-
silcisi Dişhekimi Serkan Kuran ve İstanbul D.O. 
üyesi Dişhekimi Korkmaz Tuzcuoğlu görev aldı.

Başkanlar Konseyi de toplandı
Sempozyum'un ikinci günü bir yandan Çalıştay 
devam ederken bir yandan da TDB Merkez Yönetim 
Kurulu ve dişhekimleri odalarının başkanlarını bir 

araya getiren Başkanlar Konseyi toplantısı 
başladı. 

Toplantıda TDB Kongre ve Fuar 
Yönetmeliği ele alındı; düzenleme 

yapılması gereken noktalar belir-
lendi. TDB Akademi'nin çalışma-
ları değerlendirilirken geçtiğimiz 
günlerde e-Platform üzerinden 
kullanıma açılan 'Yapılandırıl-
mış Sürekli Eğitim Programı' 
hakkında TDB Akademi Başkanı 

Prof.Dr. Taner Yücel bilgi verdi ve 
Oda başkanlarının Programın yaygın-
laştırılması konusunda desteğini 
istedi. ➔

100. yılında 
Büyük 
Taarruz

Bu yıl altı büyük salona artırılan kapasiteye rağmen birçok sunumda salonlar tamamiyle doldu.

Meslektaşımız Serdar Sıralar, Mor ve Ötesi 
konserine nazire yapan 'Zor ve Ötesi' 

stand-up gösterisiyle sahne aldı. 

Bilimsel Komite Başkanı Prof.Dr. Deniz Gemalmaz Kongre 
organizasyonunu devraldıkları ekibe de emeklerinden ötürü teşekkür etti.
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8 Eylül'de Kongre bilimsel programı devam ederken 
FDI yöneticilerinin de katılımıyla çok önemli bir pa-

nel düzenlendi. 'FDI Oral Sağlık Tanımı Işığında Tıp-Diş-
hekimliği Eğitimi ve Meslekler Arası İşbirliğinin Önemi' 
başlığı altında düzenlenen toplantının moderatörlüğü-
nü TDB Dış İlişkiler Komisyonu üyesi Prof.Dr. Nermin 
Tarhan yaptı. FDI Başkanı İhsane Bin Yahya FDI'ın diş-
hekimlerinin 'ağız doktoru' nosyonuyla ilgili bakış açısını 
aktarırken FDI'ın yeni projeleriyle ilgili bilgiler de verdi. 

FDI İdari Müdürü Enzo Bondioni FDI'ın organizasyon 
yapısı, birlikte çalıştığı kuruluşlar ve rutin çalışmalarıy-
la ilgili bilgi verdi. Hacettepe Ü. Tıp Fakültesi öğretim 

üyesi Prof.Dr. Melih Elçin 
eslekler arası işbirliğine 
ilişkin yaptıkları örnek bir 
çalışmayla ilgili bilgiler 
verirken Yıldırım Beyazıt 
Ü. Tıp Fakültesi'nden YÖK üyesi Prof.Dr. Safa Kapıcıoğ-
lu da dişhekimliği fakültelerinin tıp fakülteleriyle aynı 
kampüs içinde olmasının önemine değindi.

Oda yöneticilerindengelen reklam yasağıyla ilgili 
ortak bir standart tutturulması yönündeki talepler 
de görüşüldü. Bu konuda reklam yasağının esne-
tilmesini isteyen meslektaşlara reklam yasağının 
büyük sermayeye karşı dişhekimini koruyan bir 
uygulama olduğunun hatırlatılması da dile getirildi.

Çalışma gruplarının ikinci gün çalışmaları-
nı tamamlamalarının ardından 7 Haziran günü 
Başkanlar Konseyi toplantısı neredeyse tamamıyla 
‘Dişhekimliği Mesleğinin Geleceği Çalıştayı’ raporla-
rının görüşülmesine ayrıldı. Yedi çalışma grubunun 
raporu okunarak çeşitli düzeltme önerileri getirildi.

Üç yıl aradan sonra salonları doldurduk
8 Eylül sabahı Kongre'nin bilimsel programı başladı 
ve 2019 Eylül'ünde bıraktığımız noktada binlerce 
dişhekimi olarak bir araya geldik. Açılış töreni için 
dünyanın ve Türkiye'nin dört bir yanından gelen 
meslektaşlarımız İstanbul Kongre Merkezi'nin (ICC) 
3 bin 500 kişilik devasa Harbiye Oditoryumu'nu 
doldurdu.

Dünya Dişhekimleri Birliği (FDI) Başkanı İh-
sane Bin Yahya'nın da katıldığı açılış törenini 
meslektaşlarımız Gül Erener ve Serdar Sıralar 
sundu. Saygı duruşu ve İstiklal Marşı'nın ardından 
pandemiyle geçen son üç yılımızı özetleyen Kongre 
açılış filmi gösterildi. Davul şovun ardından Kongre 
Organizasyon Komitesi Genel Sekreteri Salih Yazıcı 
Kongreye ilişkin teknik ve sayısal verileri paylaştı, 
kongre programı hakkında bilgi verdi.

Açılış törenine TDB ve dişhekimleri odalarının 
eski ve yeni yöneticilerinin yanı sıra ERO Başkanı 
Simona Dianiskova, FDI İdari Müdürü Enzo 
Bondini, FDI Kongreleri Sorumlusu Laetitia Rey-
mond, Dekanlar Konseyi Genel Sekreteri Prof.Dr. 
Batu Can Yaman, Sağlık Bakanlığı Ağız ve Diş 
Sağlığı Daire Başkanı Doç.Dr. Emre Korkut, 
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Tıp ve dişhekimliği 
işbirliğinin önemi

FDI-TDB ortak toplantısı

9. Komşu Ülkeler Dişhekimleri Birlikleri İşbirliği Platformu (KÜDBİP) toplan-
tısı da 9 Eylül 2022 günü İstanbul Kongre Merkezi'nde yapıldı. 

Meslektaşlarımızın son derece başarılı eserlerinden oluşan sergi İstanbul 
Kongre Merkezi'nin fuaye alanında açıldı.

Son iki yılda Covid-19 hastalığı nedeniyle yitirdiğimiz meslektaşlarımız da 
Kongrede unutulmadı.
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Kongre sırasında 9. Komşu Ülkeler Dişhekimleri Birlikleri 
İşbirliği Platformu (KÜDBİP) toplantısı da TİKA'nın des-

teğiyle 9 Eylül günü İstanbul Kongre Merkezi'nde yapıldı. 
TDB adına Genel Başkan Tarık İşmen, Genel Sekreter 

Tümay İmre, Merkez Denetleme Kurulu Raportörü Doç.Dr. 
Kıvanç Bektaş Kayhan, Dış İlişkiler Komisyonu üyeleri Prof.
Dr. Taner Yücel, Prof.Dr. Nermin Yamalık, Prof.Dr. Hande 
Şar Sancaklı, Dr. Duygu İlhan ve Dr. Uğur Ergin’in yer 
aldığı toplantıya Dünya Dişhekimliği Birliği (FDI) Başkanı 
Prof. İhsane Bin Yahya, Azerbaycan Stomatoloji Birliği 
Başkanı Prof. Rana Aliyeva, Bosna Hersek Dişhekimleri 
Birliği Başkanı Prof. Sedin Kobasilija, Genel Sekreter Prof. 
Nina Markovic, Bulgaristan Dişhekimleri Birliği Başkanı Dr. 
Nikolay Şerkov, Fas Dişhekimleri Birliği Genel Sekreteri Dr. 
Nebile Alami İdrissi, İran Dişhekimleri Birliği Başkanı Dr. Ali 
Tacerna, Yönetim Kurulu üyesi Dr. Behnam Abbasyan, Ka-
zakistan Stomatoloji Birliği Başkanı Prof. Meyra Kopbayeva, 

Kıbrıs Türk Diş Tabipleri Odası Başkanı Dr. Kaan Asvaroğlu, 
Kosova Dişhekimleri Odası Başkanı Prof. Bilerim Kamberi, 
Kırgız Cumhuriyeti Stomatoloji Birliği Başkanı Prof. Abibilla 
Kalbayev, Mısır Dişhekimleri Birliği Başkanı Prof. Macid 
Emin Muhammed, Genel Sekreteri Prof. Ahmed Ferid 
Şebab,  Lübnan Dişhekimleri Birliği Başkanı Prof. Ronald 
Yunes, Makedonya Dişhekimleri Odası Başkanı Dr. Marijan 
Denkovski ve Başkan Vekili Mirlind Selimi, Pakistan Genel 
Sekreteri Prof. Nasir Ali Han, Özbekistan Dişhekimleri Birliği 
Prof. Rakmatulla Nigmatov ve Yemen Dişhekimleri Birliği 
Başkanı Dr. Muhammed Selim Bin Hafid katıldı.    

Toplantıda Dünya Dişhekimleri Birliği’nin genişleyen 
ağız sağlığı tanımının dişhekimliği eğitimine ve mesleki 
uygulamalara etkileri, savaşlara ve iç çatışmalara bağlı göç-
lerin ilgili ülkelerdeki ağız-diş sağlığına etkileri ve  göçmen 
dişhekimlerinin durumu, üye ülkelerdeki son dönemdeki 
mesleki gelişmeler gibi başlıklar ele alındı.

DİŞSİAD Başkanı Erkan Uçar ve IMPLANTDER 
Başkanı Oğuz Akyüz de katıldı.

Kongreye ev sahipliği yapan İstanbul Dişhekimle-
ri Odası ve Kongre Organizasyon Komitesi Başkanı 
Berna Aytaç, “Uzun pandemi süreci, hayatlarımızın 
birkaç senesini çaldı. 2019 yılından sonra ilk kez bu 
denli büyük ve kapsamlı bir kongreye ev sahipliği 
yapıyor olmaktan mutluyuz, gururluyuz” dedi.

Toplum yararına çalışmalar ödüllendirildi
Açılış töreninde geçtiğimiz dönemde önemli çalış-
malarıyla öne çıkan isimlere ödülleri sunuldu. Diş-
hekimi Kudsi Cenk Uludoğan, "toplum ağız diş 
sağlığı alanında yaptığı çalışmalar ile insanlığa ve 
dişhekimliği mesleğine dolayısıyla TDB politikaları-
na sağladığı katkılar nedeniyle" Türk Dişhekimleri 
Birliği Hizmet Ödülü beratına layık görüldü. 

Kadınların maruz bırakıldığı hak ihlallerine karşı 
avukat olarak savunma yaparken, diğer yandan 
kadınların eşitlik talebi için politikalar üreten ve 
dayanışma temelinde mücadele içinde olan Av. 
Hülya Gülbahar’a, “Kadın Ödülü” verildi.

Pandemi süresince yapmış oldukları programlarla 

sağlık çalışanlarının sıkıntılarını dile getiren, sağlık 
çalışanlarını kamuoyu nezdinde görünür kılan 
basın mensupları Dilan Alp (Halk TV), Gamze 
Dondurmacı (Fox TV), Öznur Karslı Çetiner 
(Habertürk TV) ve mazereti nedeniyle törene 
katılamayan İsmail Küçükkaya adına Dilan 
Alp’e plaketleri, TDB Genel Başkanı Tarık İşmen 

Komşu dişhekimi birliklerini ağırladık

Konferans ve paneller dışında 14 başlıkta uygulamalı kurslar düzenlendi.

➔
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tarafından sunuldu.
Ödül töreninin ardından DİŞSİAD Başkanı Erkan 

Uçar ve Dekanlar Konseyi Genel Sekreteri Prof.Dr. 
Batu Can Yaman birer konuşma yaparak Kongreye 
başarılar dilediler.

FDI Avrupa Bölge Örgütü (ERO) Başkanı Simona 
Dianiskova da Kongrede olmaktan duyduğu mutlu-
luğu ifade etti ve dişhekimliği mesleğinin bağımsız 
ve serbest bir meslek grubu olarak hizmet vermesi-
nin hasta-hekim ilişkileri açısından vazgeçilmez bir 
unsur olduğunu belirtti. 

FDI Başkanı Bin Yahya: Burada bulunmak benim 
için bir onur
FDI Başkanı İhsane Bin Yahya da “TDB Kongresi 
için bugün burada bulunmak, benim için büyük bir 
mutluluk ve onurdur. Ülkenizdeki ve bölgedeki ağız-
diş sağlığına yönelik sürekli katkıları ve bağlılıkları 
için Başkan Tarık İşmen’e ve Türk Dişhekimleri 
Birliği’ne tüm kalbimle teşekkürlerimi sunuyor ve 
tebrik ediyorum. FDI’da sizin gibi güçlü bir üye 
ortağımız olduğu için mutluyuz” dedi.

TDB Genel Başkanı Tarık İşmen de ülkemizin 
eğitimde, ekonomik ve sosyal hayatta, yoğun hasta-
lık ve ölüm vakalarıyla salgından dünyada en fazla 
etkilenen ülkeler arasında yer aldığını belirtti ve 
filyasyonda görevlendirilen meslektaşlarımızın da 
içinde bulunduğu tüm sağlık personelinin fedakâr 
çalışmalarını hatırlattı.

Pandeminin özellikle ilk döneminde sarfedilen 
şükran sözlerinin hızla unutulduğunu söyleyen 
İşmen, sağlıkta şiddet vakalarının yeniden arttığı-
nı, Bakanlığın çalışanları koruyacak düzenlemeleri 
yapamadığını, adaletsiz uygulamaları nedeniyle 
yurtdışına hekim göçlerinin başladığını ifade etti. 
2025 yılı FDI Dünya Dişhekimliği Kongresinin 
İstanbul'da yapılması için başvuruda bulundukları, 
Cumhuriyetimizin 100. kuruluş yılını da bir dizi 
bilimsel ve sosyal etkinlikle dolduracakları bilgisini 
verem İşmen Kongrenin tüm meslektaşlarımız 
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➔

Bu benim ilk kong-
rem. Geçen yıl 

mezun oldum zaten. 
Pandemiden dolayı 
kongreler yapılama-
dığı için katılabildiğim ilk kongre bu oldu 
ama çok beğendim. Değerli hocalarla 
yüzyüze gelmek çok önemliydi. Derslerde 
gördüğümüz konuların günümüze uyar-
lanmış halini hocalarımızdan dinlemek 
güzeldi. Bizim gibi pandemi döneminde 
mezun olanlar açısından çok faydalıydı.

Ali Selçuk 
Burçak 
Van

Meslektaşlarımızın gözüyle...

Selçuk Ü.D.F. 
Protetik Diş 

Tedavisi'nde uzman-
lık yapıyorum. Çok 
memnun kaldım, 
güzel bir Kongre'ydi. Doktora ve uzman-
lık öğrencileri oldukça fazla; pandemi 
döneminin boş geçmesini de telafi etmek 
istiyor sanırım insanlar. Programda konu-
lar da dengeli dağıtılmıştı; ben daha çok 
kendi ilgimi çeken oturumlara katıldım. 
Herkesin ilgisini çekecek konular vardı.

Zeynep Eslem 
Mercan 
Eskişehir

ICC fuayesindeki ekranlardan sunulan dijital posterlerinin önünde fotoğraf 
çektiren genç meslektaşlarımız.

Atilla Dorsay'ın 'Irkçılığı Gördüm Tanıyorum' ve Leman Dorsay'ın 'Bu da 
Benim Hayatım' kitaplarının imza günü de Kongre fuaye alanında yapıldı.

Zaman zaman, gördüğü ilgi salon kapasitesini aşan konferanslarda böyle 
samimi görüntüler de yaşandı.

Bilimsel program-
da konuların 

dağılımı iyi ayarlan-
mış. Seviye anla-
mında basit olanlar 
da var, ileri düzeyli olanlar da var. Üç yıl 
aranın verdiği hasretle bu yıl daha yoğun 
bir katılım var gibi. Eleştirebileceğim tek 
nokta, hem giriş hem de çıkışlarda kart 
okutmak çok zaman kaybına neden oldu. 
Bir sebebi vardır eminim ama ona da bir 
çözüm bulmak lazım.

Elif Şirin Kara
Çanakkale
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için verimli geçmesi dileğiyle 
sözlerini tamamladı.

Expodental 2022
TDB 26. Uluslararası Dişhekim-
liği Kongresi'ne paralel olarak 
yine ICC'de organize edilen 
Expodental 2022 fuarı da aynı 
gün TDB Genel Başkanı A.Tarık 
İşmen, FDI Başkanı İhsane Ben 
Yahya, ERO Başkanı Simona 
Dianiskova, DİŞSİAD Başkanı 
Erkan Uçar ve İstanbul Dişhe-
kimleri Odası Başkanı Berna 
Aytaç tarafından açıldı.

Yaklaşık 5 bin m2 alanda kuru-
lu Expodental 2022 kapsamında 
134 firma stand açtı. Fuar bilim-
sel programın bitmesinden sonra 
bir gün daha açık kaldı.

Konserler, imza günleri, söyleşiler
Kongre sosyal programı da dolu doluydu. İlk gün 
açılış töreninin ardından Prof.Dr. Selim Badur'un 
'Covid-19 Pandemisinden Neler Öğrendik?' başlıklı 
konferansının ardından Zeynep Miraç'ın 'Sahneye 
Adanmış Bir Ömür Metin 
Akpınar' kitabını imzaladığı 
bir okur etkinliği düzenlen-
di.

9 Eylül'de de sabah 
saatlerinde Prof.Dr. Gök-
çen Orhan 'Emanet Kalp' 
kitabını imzaladı. Öğle saat-
lerinde Tarihçi İlkin Başar 
Özal Büyük Tarruz'un 100. 
yılı vesilesiyle 'Yoksulların 
Zaferi' başlıklı bir konuşma 
yaptı. Yine aynı gün Atilla 
Dorsay ve Leman Dorsay 

‘Yılmaz Güney Irkçılığı Gördüm' ve 
'Bu Da Benim Hayatım’ kitaplarını 
imzaladılar. 

9 Eylül akşamı sosyal programın 
iki önemli etkinliğine ayrılmıştı. 
ICC'nin devasa oditoryumunda 
önce meslektaşımız Serdar Sıra-
lar Mor ve Ötesi konserine nazire 
yapan 'Zor ve Ötesi' stand-up 
gösterisiyle sahne aldı. 90'lı yılların 
sonlarından itibaren rock müziğin 
en önemli grupları arasına adını 
yazdıran Mor ve Ötesi'nin konseri 
de artık yaş ortalaması iyiden iyiye 
gençleşen meslektaşlarımızın büyük 
ilgisiyle karşılaştı.

Kongrenin son günü olan 10 Ey-
lül'de de Ayla Akbuar'ın Aile Dizimi 

kitabının imza günü vardı. Sinema ve 
tiyatro oyuncusu Alper Kul da izleyi-

cileri gülmekten kırıp geçiren söyleşisinin ardından 
'Dışarıdakiler' kitabını imzaladı.

En zengin bilimsel program
Kongre'de bu yıl salon sayısının altıya çıkarılma-
sıyla birlikte oturumların ve dolayısıyla konuş-

macıların sayısında 
ciddi bir artış yaşandı. 
Meslektaşlarımıza 108 
oturumun sunulduğu 
bilimsel program kap-
samında 98 konferans 
ve 10 panel yer aldı. 
Ayrıca 14 kurs düzen-
lendi. Proramda 28'i 
yabancı 160 bilim insa-
nını görev aldı. Ayrıca 
675 bildiri, sözlü bildiri 
ve poster sunumu ger-
çekleştirildi. ➔

Ben sunumların 
daha muaye-

nehane pratiğine 
yönelik olması 
gerektiğini düşünü-
yorum, biraz daha akademik kalmış gibi. 
Ben biraz daha hap şeklinde şu sorunla 
karşılaşırsam şöyle çözerim gibi bilgiler 
bekliyorum. Onun dışında organizasyon 
çok iyiydi, hiçbir şey aksamadı. Katılımda 
genç dişhekimlerinin ağırlıklı olduğunu 
görüyorum, bu da güzel bir şey.

Uğur Filik 
İstanbul

Meslektaşlarımızın gözüyle...

Katıldığım ilk TDB 
Kongresi oldu. 

Yakındoğu Üniver-
sitesi mezunuyum. 
Hem pandemiden 
hem de fakültemden kaynaklı olarak 
fazla bir pratik eğitim alamadım. Böyle 
kongrelerle kendimizi geliştirmeye çalı-
şıyoruz. Kongrede her alanda çok sayıda 
konferans, panel vardı. İnternetten takip 
ettiğim hocalardan birebir ders almak da 
güzel oldu.

Ali Güzel 
Hatay

Alper Kul'un söyleşisi sırasında söyleşiyi yöneten 
Dr. Ebru Okan da kahkahalarına engel olamadı.

Komşu Ülkeler Dişhekimleri Birlikleri toplantısı sırasında FDI Başkanı İhsa-
ne Bin Yahya'ya sürpriz bir doğum günü kutlaması da yapıldı.

Kongre programı 
çok yoğundu. Her 

alandan hocalarımızı 
dinleme fırsatımız 
oldu. Fuar alanı çok 
canlıydı, firmalardan çok bilgi aldım. Yeni 
malzemeleri görmek, gelişmelerden 
haberdar olmak hoşuma gidiyor. Mor ve 
Ötesi konseri çok güzeldi, keyifli geçti. 
Söyleşilere katıldım, Alper Kul'un söyleşisi 
de çok eğlendiriciydi. Yemeğin sandviç 
şeklinde olması dışında her şey güzeldi.

Elif Altın 
Konya
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Tandex, Dent Mimarlık, Implance, Implant-
swiss, Philips ve DTI Implant System yetki-
lileri sahneye davet edilerek birer teşekkür plaketi 
sunuldu.

TDB organlarında ve organizasyon alt komitele-
rinde görev alan meslektaşla-
rımızın sahneye davet edilerek 
teşekkür edilmesinin ardından 
TDB Genel Başkanı Tarık İşmen, 
İstanbul Dişhekimleri Odası 
Başkanı Berna Aytaç'tan teslim 
aldığı kongre flamasını Cumhu-
riyet'in 100. kuruluş yıldönümü 
olan 2023'te Ankara’da ger-
çekleştirmek üzere TDB Genel 
Sekreteri Tümay İmre’ye teslim 
etti.

Kapanış törenine katılanlar 
arasında yapılan çekilişle Expo-
dental'de yer alan firmaların 
sağladığı hediyelerin sahiplerini 
bulmasının ardından 2023'te 
Ankara’da buluşmak üzere İs-
tanbul’a veda edildi.

kongre 2022

Son dört TDB kongresine katıldım. Ko-
nuşmacıların çeşitliliği ve sunum sayıları 

anlamında çok güzel bir organizasyon 
olmuş. Emeği geçenlerin ellerine sağlık. Ye-
meğin sandviç şeklinde olmasından şikayet 
edenler oldu, onun dışında her şey güzeldi. 
Konser için Mor ve Ötesi tercihi de genç dişhekimlerinin ağırlık 
kazandığı düşüncesiyle yapılmış sanırım; doğru seçim olmuş.

İbrahim Atmaca 
Antalya

Meslektaşlarımızın gözüyle...

Eğitim konuları, hoca seçimleri çok 
başarılıydı. Çok güzel geçti Kongre. 

Tabii ki özlemiştik; üç yıl aradan sonra ilk 
kez bir araya geldik, bazı eksiklikler olsa da 
görmezden gelebiliriz ama organizasyonda 
da hiçbir sıkıntı yaşamadık. Başta İstanbul 
Dişhekimleri Odası olmak üzere emeği geçenlere teşekkür 
ediyoruz. Mor ve Ötesi konserine de katıldık, çok güzeldi. 

Müslüm Saracoğlu 
Şanlıurfa

TDB Genel Başkanı Tarık İşmen İDO Başkanı Berna 
Aytaç'tan aldığı Kongre flamasını Ankara'da organize 
edilecek 2023 Kongresi için TDB Genel Sekreteri 
Tümay İmre'ye teslim etti. 

Kongre organizasyonunda görev alan meslektaşlarımı sahneye davet edilip kendilerine meslektaşlarımız adına teşekkür edildi.

Cumhuriyet'in 100. yılında Ankara'da
10 Eylül akşamı yapılan kapanış töreni sinevizyon 
filmiyle başladı. Daha sonra Bilimsel Komite Başka-
nı Prof.Dr. Deniz Gemalmaz ve Kongre Organizas-
yon Komitesi Başkanı Berna Aytaç, birer konuş-
mayla kongrede emeği geçenlere 
teşekkür ettiler.

FDI Başkanı İhsane Bin Yahya da 
Kongrede bulunmaktan duyduğu 
memnuniyeti dile getirirken "sizin 
gibi bir üyeye sahip olmakla iftihar 
ediyoruz” dedi.

TDB Genel Başkanı  Tarık İşmen 
de Kongreyi hazırlayan, emek veren 
tüm ekip adına katılımcıları selam-
layarak "eksiklerimiz, hatalarımız 
oldu ise affola" dedi.

Konuşmaların ardından kongre 
sponsorları; Sensodyne, Oral-B, 
NucleOSS, Colgate, Meridol, 
Listerine, Signal, Türkiye İş 
Bankası, Straumanngroup, 
Topçu Dental, Kent Dental, İn-
visalign-Itero, Apeks Pharma, 
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Son kurulan dişhekimleri odasısınız, 
öncelikle hayırlı olsun. Başkanlar 
Konseyi toplantısını kısaca 
değerlendirebilir misiniz?
Teşekkürler. Geçtiğimiz Temmuz ayında 
Genel Kurulumuzu yaparak kuruluş 
aşamamızı tamamladık. Bu Oda olarak 
katıldığımız ilk organizasyon. Öncelikle 
toplantıda emeği geçen bütün mes-
lektaşlarıma teşekkür ederim. Sem-
pozyum’da geleceğe dönük oldukça 
ince düşünülmüş ve yoğun emek sarf 

edilmiş çalışma gruplarının raporla-
rını inceleme fırsatımız oldu. İlaveler, 
eksiklikler veya düzenlenmesi gereken 
noktalara değinildi. 

Sosyal medya paylaşımlarıyla ilgili bir 
şablon olursa bütün dişhekimlerinin bu 
şablon çerçevesinde paylaşım yapa-
bileceği düşüncesindeyim. En önemli 
konulardan biri de YÖK ve Sağlık Bakan-
lığı ile mesleğimiz hakkında verilecek 
herhangi bir kararda TDB olarak masada 
bulunmamız.

Kongreyi nasıl 
buldunuz? 
26. Uluslararası 
Dişhekimliği 
Kongresi gerek bilimsel gerekse sosyal 
açıdan oldukça verimli geçti. Birbirin-
den değerli konuşmacıların geldiği, fuar 
anlamında yeniliklerin olduğu zengin 
bir sergi vardı. Binlerce dişhekiminin 
ve dişhekimi adaylarının katıldığı TDB 
kongreleri umarım her yıl üzerine ekle-
nerek gerçekleşmeye devam eder.

Batman Dişhekimleri Odası Başkanı Taner Kurt:

Bizimle ilgili konularda 
masada bulunmamız gerekiyor

ÇALIŞTAY’IN YANSIMALARI TARTIŞILDI
Her yıl TDB Kongresi’ne paralel olarak yapılan Meslek Sorunları Sempozyumu bu yıl da 5-7 Eylül 2022 tarihlerinde 
İstanbul Kongre Merkezi’nde yapıldı. MSS kapsamında düzenlenen ‘Dişhekimliği Mesleğinin Geleceği Çalıştayı’nda 
yedi çalışma grubu raporlar hazırladı. Bu raporlar TDB Başkanlar Konseyi toplantısına da sunuldu. Oda 
başkanlarının Çalıştay’a ve Başkanlar Konseyi toplantısının gündemlerine ilişkin görüşlerini aldık.

Başkanlar Konseyi toplantısını kısaca 
değerlendirebilir misiniz? 
Dişhekimliği Mesleğinin Geleceği Çalış-
tayı’nın da yapıldığı MSS içinde yaptı-
ğımız Başkanlar Konseyi toplantısında 
dişhekimliğinin sorunlarını ve çözüm 
yollarını iki gün boyunca inceledik. Bu 
güzel organizasyondan dolayı emeği 
geçen tüm meslektaşlarımı kutluyor ve 
teşekkür ediyorum. 

Reklam ve tanıtım yönetmeliğinde 
değişikliklerle meslektaşlarımızın bu 

konudaki kafa karışıklığını aşmayı, 
yönetmeliğin daha net ve anlaşılabilir 
olmasını sağlamayı hedefledik. Sağlık 
turizminde daha şeffaf tüm hekimlere 
eşit mesafede ve hasta haklarını da ön-
celeyen alternatif bir yöntem oluşturul-
masının daha uygun olacağı belirtildi.

Fakülte kontenjanları da gündeme 
geldi mi?
Evet, yeterli öğretim üyesi olmadan 
artırılan fakülte sayılarının dişhekimliği 

eğitimindeki 
etkilerini ele 
aldık.

Artan 
fakülte sayısı ve buna bağlı olarak hızla 
artan dişhekimi sayısı beraberinde 
istihdam sorununu meydana çıkarma-
ya başladı. Çözüm önerileri, özellikle 
muayenehanelerde dişhekimi çalıştıra-
bilme hakkının verilmesi kısa vadede 
en azından meslektaşlarımıza nefes 
aldıracaktır.

Çanakkale Dişhekimleri Odası Başkanı Süleyman Sami Doğangün:

Muayenehanelerde dişhekimi 
çalıştırmanın önü açılmalı 

kongre 2022
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Başkanlar Konseyi toplantısını kısaca 
değerlendirebilir misiniz?
Başkanlar Konseyi toplantısının ‘Dişhe-
kimliği Mesleğinin Geleceği Çalıştayı’na 
paralel yapılması çok önemliydi. Orada 
çalışma gruplarının hazırladığı raporla-
rın bu toplantıda değerlendirilmesi çok 
faydalı oldu.

Toplantı gündemine bakarsak; en çok 
reklam konusunda sıkıntı yaşadığımız 
için o konuya daha fazla yoğunlaştık. 
Dişhekimliği fakültelerinin ve öğrenci 
kontenjanlarının artmaya devam etmesi 
mesleğimizi değersizleştiriyor. Bu konu-
da tüm odalar hemfikir. 

Ne yapılmalı bu konuda?
Fakülte sayısının azaltılması, bu ola-
mıyorsa en azından açılmasına karar 
verilmiş olanların öğrenci almasına izin 
verilmemesi gerekiyor. Öğrenci konten-
janları ise hızla azaltılmalı. TDB’nin bu 

süreçte etkin olması lazım.
Sayımız hızla artıyor, bugün görmeye 

başladığımız olumsuz sonuçları birkaç 
yıl içinde daha net bir şekilde göreceğiz. 
Üye sayımız iki yıl önce 350 civarın-
dayken bugün 500’e yaklaşıyor ve artış 
ivmeli şekilde devam ediyor. 

Dişhekimlerinin reel gelirlerinde 
azalma gözlemliyor musunuz?
Etkisini bir iki yıl içinde daha net hisse-
deceğiz. Poliklinikler vasıtasıyla sermaye 
gruplarının bu alana girmesiyle birlikte 
dişhekimlerinin ücretli olarak çalışma 
durumu artmaya başladı. Bu da mesle-
ğin özüne çok uygun bir durum değil. 
Özellikle buralarda ücretli çalışan genç 
meslektaşlarımız açısından çok düşük 
ücretlerle çalışma durumu söz konusu. 
Tabii bunlar iş bulabilenler; iş bulama-
yanlar da az değil. İki üç yıl sonra daha 
da kötüye gideceğini düşünüyorum.

Reklam 
tartışması 
devam ediyor; 
sizin değerlendirmeniz ne yönde?
Yürürlükteki mevzuata göre bugün 
yapılan tanıtım-bilgilendirme etkinlik-
lerinin tamamına yakınına soruşturma 
açmamız gerekiyor. Disiplin soruştur-
maları arttıkça da yapmamız gereken 
diğer işlerle uğraşamıyoruz. Dolayısıyla, 
bu sınırlar biraz daha esnetilebilir ama 
o sınırlar içinde Türkiye’nin her yerin-
de aynı uygulamanın geçerli olması 
gerekiyor. Bir Odanın yorumu diğerin-
den farklı olduğu zaman hemen emsal 
gösteriliyor; ‘orada soruşturma açıl-
mamış, siz niye açıyorsunuz’ diye. Belli 
bir standart uygulama tutturulabilirse 
hiçbir sorun kalmaz. Reklam yasağının 
sınırlarının biraz daraltılması gerektiği-
ne inanıyoruz.

Eskişehir Dişhekimleri Odası Başkanı Cenk Ataç:

Dişhekimi sayısındaki ani artış 
mezunları zor durumda bırakıyor

Başkanlar Konseyi toplantısını kısaca 
değerlendirebilir misiniz?
Bu kadar verimli, bu kadar güzel bir 
organizasyon olacağını tahmin etme-
miştim; çok verimli bir toplantı oldu. 
Özellikle Sağlık Bakanlığı’ndan, diğer 
devlet kuruluşlarından, fakültelerden ve 
TDB’den çok değerli isimlerin katıldığı 
Çalıştay’da üretilen raporların geleceğe 
ışık tutacağını düşünüyorum. Böyle ol-
ması için de elimizden geleni yapacağız.

Dişhekimi sayısındaki ani artışın siz-
deki yansıması nasıl gerçekleşti?
Karaman ve Aksaray illeri de dahil 
olmak üzere Oda bölgemizde dişhekimi 
sayısındaki artış çok hızlı yaşanıyor. Yine, 
daha önce tek dişhekimliği fakültesi 
varken bugün Konya’da iki, Karaman’la 
birlikte toplam üç dişhekimliği fakültesi 
var. Kontenjanları da her geçen yıl arttı-
ğı için aşırı bir yığılma bekliyoruz. 

11-12 yıldır Oda çalışmalarında yer 

alıyorum. O zamanlar 350 civarındaki 
üye sayımız bugün 750’ye ulaşmış du-
rumda. Bunun yol açacağı sonuçları hep 
beraber göreceğiz. Birkaç yıl sonra işsiz 
bir dişhekimi ordusuyla karşı karşıya 
kalacağız. 

Çalıştay’da gördüğüm en güzel şey, 
Sağlık Bakanlığı ve YÖK temsilcilerinin 
bunun farkında olmasıydı. Tabii siyasi 
kararlar ne yönde gelişir bilemiyoruz 
ama farkında olmaları güzel bir şey.

Dişhekimlerinin reel gelirlerinde 
azalma gözlemliyor musunuz?
Pandemi sonrası dönemi yaşadığı-
mız için net olarak söylemek zor. Bu 
dönemde karşılaştığımız en büyük 
problem, dişhekimi olmayan meslek 
dışı sermayenin özellikle yeni mezun 
meslektaşlarımızı kullanması. Bölgemiz-
deki en önemli sıkıntılardan biri de bu. 
Meslek dışı sermayenin açtığı polikli-
nikler; hatta zaman zaman kulağımıza 

geliyor, fiilen 
başkasına ait 
olan ama bir 
meslektaşı-
mızın adıyla açılan muayenehaneler. Bu 
kadar işsiz dişhekiminin, yeni mezunun 
olduğu yerde onların da kendilerini 
kurtarabilmek için bu tür yollara rıza 
göstermeleri de işin başka bir yönü.

Reklam konusunda Oda bölgenizde 
çok sorun yaşanıyor mu?
Sayı arttıkça özellikle yeni muayeneha-
ne ya da poliklinik açanlar bazen etik 
dışı reklamlara başvurabiliyor. Bugüne 
kadarki gözlemlerimiz şunu göste-
riyor: Meslek dışı sermayenin sahibi 
olduğu kuruluşların bu konudaki tavrı 
daha pervasızca oluyor; her türlü etik 
dışı tanıtımı kolaylıkla yapabiliyorlar. 
Dişhekimi olanlar bir parça daha etik 
değerlere uymak zorunda hissediyorlar 
kendilerini.

Konya Dişhekimleri Odası Başkanı Mete Algen:

Meslek dışı sermaye reklamda da 
daha pervasız davranıyor



8 Eylül’de kapılarını açan 
Expodental Kongre’den bir gün 

sonra da devam ederek dört gün 
boyunca günübirlik katılımcılarla 

birlikte 12 bini aşkın meslektaşımızı 
ağırladı. Yaklaşık 5 bin m2 alanda 

134 firmanın katıldığı fuarla 
ilgili olarak firma temsilcilerinin 

izlenimlerini derledik.

Üç yıl aradan sonra yeniden Expoden-
tal’de birlikte olmaktan biz de çok he-

yecanlıyız. İlgi de oldukça yoğundu, hem 
standımızda hem de sempozyumumuzda 
dişhekimlerimizle çok verimli bir etkile-
şimde bulunduk. Herkesin ilgisi oldukça 

yüksek, herkes mutlu, biz de oldukça mutluyuz. 
Böyle büyük organizasyonlarda ufak tefek sorunların ya-

şanması normaldir ama hem TDB’nin hem de organizasyon 
şirketinin yaklaşımı çok yapıcıydı. O yüzden aksaklıkları birlikte 
aştık diyebilirim.

Umarız bir daha bu kadar ayrı kalmayız, tek temennimiz bu. 
Sağlıkla ilgili böyle bir sorunu bir daha yaşamayız. Önümüzdeki 
yılın Kongresi için şimdiden çok heyecanlıyız.

EXPO
DEN
TAL 

20
22 

izle
nim
leri

Sena Karadeniz
Sensodyne

Öncelikle bize bu fırsatı verdiği için 
Türk Dişhekimleri Birliği’ne çok 

teşekkür ederiz. Üç yıl aradan sonra 
dişhekimleriyle birlikte olmak bizi mutlu 
etti. 

TDB Kongre programı oldukça yo-
ğundu. Ancak Expodental ziyaretçisi olarak bakıldığında biz 
biraz daha yoğun bir ilgi bekliyorduk. Uzun bir aradan sonra 
gerçekleşen bir TDB fuarı olduğu için yoğunluk beklediğimizin 
biraz altında kaldı diyebiliriz. 

Belki dişhekimleri fuarı gezmeyi hafta sonuna bırakmış da 
olabilir. Hâlâ fuarın ikinci günündeyiz. Önümüzdeki organizas-
yonlarımızdan karşılıklı desteklerimiz sayesinde daha iyi geri 
dönüşler alacağımıza inanıyorum. 

Selda Acar
Ivoclar
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Hem TDB’den hem de organizasyon 
firmasından iyi bir destek aldık, o yüzden 

organizasyon anlamında memnunuz. Pek bir 
eksiklik görmedik, TDB’ye teşekkür ediyoruz.

TDB Kongrelerine Osstem İmplant olarak 
her yıl katılıyoruz. Dişhekimleriyle çalışan bir 

firma olarak dişhekimlerine yatırım yapmaya devam edeceğiz. Onlar 
da mutlu olsun biz de mutlu olalım. 

Hansol Eom
Osstem İmplant

Uzun bir aradan sonra yeniden 
hekimlerimiz ile beraber olmanın 

keyfini yaşadık. Ancak, birçok firmanın 
ortak kanısı, sunumların çok yoğun 
olmasından dolayı stantlarımıza 
beklenen sayıda ziyaretçi ulaşamadı. 

Sunum aralarında daha fazla zaman bırakılmasının ve gün 
sayısının artırılmasının ziyaretçi sayısını olumlu etkileyeceği-
ne inanıyoruz.

Maddi manevi büyük emeklerle hazırlanan fuar alanlarının 
bence tüm katılımcıların ziyaret etmesini sağlayacak şekilde 
organize edilmesi gerekli. Bir sonraki organizasyonda uma-
rım bu sorun çözülür.   

Bülent Büyükünaldı
Ünaldı Medikal

Fuarın ana sponsoruyuz, iki 
standımız var. Birini sadece dijital 

ürünlerimize ayırdık. TDB Kongresi ve 
Expodental bizim sürekli katıldığımız, 
sektör için çok önemli bir fuar. 

Fuarda şu ana kadar hafta içi günleri 
olmasına rağmen katılım ve ilgi gayet iyi. Hafta sonu daha 
da artarak devam edeceğini düşünüyoruz. Her Kongrede 
katılımın artarak sürdüğünü görüyoruz. Tanıtım anlamında 
biraz daha etkin olunabilir; sosyal medya tanıtımları biraz 
daha desteklenebilir diye düşünüyorum.

Tolga Tokem
Nucleoss

Fuara yoğun bir dişhekimi katılımı var, mem-
nunuz. Biz sarf malzeme değil de daha çok 

klinik cihaz üzerine çalıştığımız için müşteri 
portföyümüz farklı; dijital ürünlerimize yoğun 
bir talep gördük. 

Tek eksiğimiz, ürünlerimizle ilgili eğitim 
toplantıları konusu. Daha sonraki fuarlar için; 

bu konuda TDB’yle bir organizasyon yapabilirsek ürünlerimizi orada 
anlatıp fuarda sergilemek istiyoruz. 

Şenol Artan
Kent Dental

TDB Kongresi bizim için çok önemli bir 
etkinlik. Katılım bir hayli yüksek. Dişhe-

kimlerinin yoğun ilgisine biz de ürünlerimiz 
hakkında bilgilerimizi aktararak yanıt vermeye 
çalışıyoruz. 

Pandemi sebebiyle çok ayrı kaldık. Dişhe-
kimleriyle birlikte olmayı özledik, katılım da yüksek olunca güzel 
bir buluşma oldu. Teknik anlamda, organizasyonla ilgili hiçbir sorun 
yaşamadık. Gayet iyi destek oluyorlar, sorunsuz ilerliyoruz.

Ezgi Çoban
Oral B

İlk iki gün en azından fuar kısmında 
katılım biraz zayıf kaldı. Üçüncü ve 

dördüncü gün katılımın artacağını 
düşünüyorum. Kongrenin, bilimsel 
programın kalabalık olduğunu gö-
rüyorum ama oturumlar arasında 15 

dakika gibi bir zaman bırakılmış, fuara uğramak isteyen insan 
için yeterli bir zaman değil bu; sonraki fuarlarda buna dikkat 
edilmesini rica ediyoruz.

TDB ve organizasyon firması elinden geleni yapmış ama 
firma sayısı arttı; mekan fuar yapmaya uygun bir yer değil, 
daha geniş bir mekan bulmak lazım.

Fatin Hazinedar
AB Dental

Üç yıl sonra tekrar dişhekimleriyle, sektörle 
bir araya gelmek çok güzel oldu. Orga-

nizasyonda hiçbir sıkıntı yaşamadık, zaten 
TDB’nin alışık olduğu bir organizasyon. 

Hafta sonu katılımın da daha yoğunlaşma-
sını bekliyoruz. Genel anlamıyla memnunuz. 

Biraz daha geniş bir alanda organize edilse daha iyi olacağını düşü-
nüyorum sadece. 

Hakan Görgün
Bego Türkiye

Standın kurulumundan bugüne 
kadar organizasyonla alakalı bir 

sorun yaşamadık, gayet memnunuz 
desteklerinden. 

Fuarın ilk iki günü dişhekimlerinin 
ilgisi biraz zayıftı; bugünden itibaren 

artacağını düşünüyoruz. Pazar günü de kliniğini kapatan, sa-
dece fuarı gezmek üzere gelen dişhekimlerimizin katılımıyla 
sayı artacaktır. Bilimsel program yoğun olunca, aralarda da 
yeterli zaman olmayınca dişhekimleri ya son güne ya da 
bilimsel program bittikten sonraki güne bırakıyorlar fuar 
ziyaretini.

Selçuk Köylü
AGS Medikal

Pandemi sonrası ilk kez bir aradayız. Fuarın 
bizim için en güzel tarafı tekrar hekimleri-

mizle bir araya gelmek. Epeydir görmediğimiz 
eski müşterilerimizle, dostlarımızla görüşü-
yoruz, onları standımızda ağırlıyoruz, bundan 
çok mutluyuz.

Organizasyon anlamında önceki senelerde olduğu gibi bu sene de 
bir sorun yaşamadık. Sadece, bu alanların artık küçük gelmeye başla-
dığını hissediyoruz. Uluslararası organizasyonlara dönüştürebilmek 
için daha geniş mekanlara ihtiyacımız var. Bir de konferans aralarının 
daha geniş tutulması lazım.

Halide Karakaş Akbal
Kulzer
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Dişhekimliği camiasının yıllardır itiraz etmesine 
rağmen, Sağlık Bakanlığı da yılda 1500 yeni 
dişhekimi yeterli demesine rağmen yeni fakülteler 
açılmaya devam ediyor. Nasıl gerçekleşiyor bu 
süreç, kim istiyor yeni dişhekimliği fakültelerinin 
açılmasını?
Fakültelerin kuruluş mekanizmaları bellidir. 
Üniversiteler fakülte kurulmasını 
talep eder, YÖK kendi kriterlerine 
göre başvuruyu değerlendirerek 
ilgili mekanizmaları işletir, sonra da 
Cumhurbaşkanı kararıyla fakülteler 
kurulur. 

Burada, fakülte sayısından ziyade bunun 
ihtiyaç olup olmadığı, bu ihtiyacın nasıl 
karşılanacağı ve içeriğinin nasıl olacağı 
daha fazla önem arzediyor. Dişhekimine 
ihtiyacımız var mı, ne kadar var, nüfusa 
oranladığımızda bir dişhekimine düşen 
nüfus nedir gibi soruların da değerlendiril-
mesi lazım. 

Şunu hatırlatmak istiyorum; 2019 yılında 
YÖK bünyesinde Yükseköğretim Eğitim Programları 
Danışma Kurulu adıyla bir Kurul oluşturuldu. Sağlık 
Bakanlığı, Çalışma Bakanlığı, Maliye Bakanlığı gibi 
ilgili bakanlıkların, TOBB ve SGK gibi kurumların üst 
düzey yetkililerinin katıldığı bir Kurul bu. Bu Ku-
rul'da yüksek öğretim kurumlarında hangi programa 
ne düzeyde ihtiyaç olduğu konuşuluyor ve YÖK de 

buna göre kararlarını alıyor.
Fakülte kurulması ve öğrenci alması birbirinden 

farklı şeyler. Fakülte kurulduğunda hemen eğitime 
başlaması söz konusu değil; belki de yıllar sonra 
öğrenci almaya başlayabilir. Altyapı ve insan gücü 
yeterliliklerini tamamladıysa daha kısa zamanda da 
alabilir.

Öğrenci almaya başlayan fakültelerin 
birçoğunda doçent ve profesör düzeyinde 
öğretim üyesi yok denecek kadar az, 
bazılarında hiç yok. Bahsettiğiniz 
kriterler uygulanmıyor mu acaba?
Bu kriterler uygulanıyor. Burada yanlış 
bir değerlendirme yapmamak lazım. Bir 
program açılması için belli öğretim üyesi 
sayısına ihtiyaç var. Öğretim üyesi tanımı-
na doktor öğretim üyeleri de girer. Bunların 
kadro bakımından birbirine üstünlüğü yok-
tur. Profesör de doçent de doktor öğretim 
üyesi de eğitim ve öğretim vermeye yetkili 
kişilerdir. 

Bu bakımdan bir fakülte, bütün öğretim üyeleri 
doktor öğretim üyelerinden oluşacak şekilde de öğre-
time başlayabilir; bu orada verilen eğitimin yetersiz 
olduğunu göstermez. Tabii ki doçent ve profesör öğ-
retim üyelerinin de bulunması arzu edilen bir şeydir 
ama bir yanlış anlamaya da mahal vermemek lazım. 
Önceki yıllarda Anadolu'da kurulan pek çok fakül-

röportaj

➔

'Dişhekimliği 
bağlamında şunu 
sormamız lazım: 

İhtiyacımız var mı? 
Evet, var. Bugün 

Avrupa'da bir 
dişhekimine düşen 
nüfusa göre bizde 
daha fazla insan 

düşüyor.'

YÖK üyesi
Prof.Dr. M. İ. Safa Kapıcıoğlu

Dişhekimleri
işsiz kalsa
kontenjanlar dolmazdı
Geçtiğimiz ay TDB tarafından organize edilen Dişhekimliği Mesleğinin Geleceği Çalıştayı kapsamında 'Temel 
Dişhekimliği Eğitiminde Mevcut Durum ve Ülke Genelinde Eğitim Kalitesinin Sağlanması' başlıklı çalışma 
grubunda görev alan YÖK eski Başkanvekili Prof.Dr. Safa Kapıcıoğlu'na dişhekimlerinin en çok merak ettiği 'neden 
yeni dişhekimliği fakülteleri açılmaya devam ediliyor?' sorusunu yönelttik. YÖK üyesi olduğunu ancak an itibariyle 
YÖK'te idari bir görevi olmadığını özellikle kaydeden Prof.Dr. Kapıcıoğlu ülkedeki dişhekimi ihtiyacı konusunda 
dişhekimliği camiasıyla aynı kanaatte değil...
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tede de eğitim yardımcı doçent yani doktor öğretim 
üyeleriyle başlamıştır. 

Kurulurken kriter olarak en azından doçent 
düzeyinde öğretim üyelerinin de kadroda bulun-
masının talep edilmesi mümkündür ama doktor 
öğretim üyelerinin yetersiz olduğu şeklinde de bir 
algı oluşmaması gerekir. Mentorluk yapacak doçent 
ve profesörlerle kadroların zenginleştirilmesi tabii ki 
çok iyi olur ama bu her zaman mümkün olmayabilir.

70li yıllarda belki bir zorunluluktu ama dişhekimi 
ihtiyacından çok dişhekimi fazlasından söz edilen 
bir dönemde bu gerekli mi?
Burada önemli olan programın içeriğinin 
doldurulması ve bunun nasıl sürdürüldüğüne dikkat 
edilmesidir. Tek kriter öğretim kadrosu değil; bina, 
fantom, ünit sayısı gibi altyapı kriterleri de var. Bazı 
fakülteler bu asgari standartlarla açılıyor, bazıları ise 
bunun daha üstündeki imkanlarla açılıyor.

Dişhekimliğindeki kadar olmasa da birçok 
branşta ihtiyacın çok üzerinde kontenjan açıldığı 
görülüyor. Bunların bazılarında sıralama 
barajı da olmadığı için sayıları hızla artan 
vakıf üniversitelerinde parayı verenin diploma 
alabildiği bir yaklaşım doğru mu?
Yüksek öğretim programlarının hepsini istihdam 
odaklı program olarak görmemek lazım. Her prog-
ramdan mezun olan bir meslek edinerek mezun 
olmuyor. Dişhekimliği ve tıp gibi programlar aynı 
zamanda bir meslek edinilen programlar ama her 
program meslek edinmeye yönelik değildir. Dünya-
nın hiçbir yerinde akademi sadece istihdam odaklı 
bir eğitim değildir. Akademik faaliyet aslında kişinin 
gelişimine yönelik bir faaliyettir. 

Dişhekimliği bağlamında şunu sormamız lazım: 
İhtiyacımız var mı? Evet, var. Bugün Avrupa'da bir 
dişhekimine düşen nüfusa göre bizde daha fazla 
insan düşüyor. 

Varolan kontenjanlarla 2025'te Avrupa 
ortalamasının da altına düşeceğiz ama...
Bizim nüfusumuz Avrupa'ya göre daha genç. Özel-
likle çocuk yaştaki nüfusumuzun ağız diş sağlığının 
çok iyi izlenmesi lazım. Sağlık Bakanlığı'nın bununla 
ilgili olarak üç ilde başlattığı Aile Dişhekimliği Pilot 
Uygulaması'nı çok önemsiyorum. Bu, bütün Türki-
ye'ye yayıldığı zaman daha fazla dişhekimine ihtiyaç 
olacak. Dolayısıyla, demografik dağılım açısından 
baktığımızda hâlâ dişhekimine ihtiyacımız olduğu 
ortada. Önemli olan dişhekimini eğitim kalitesinden 
taviz vermeden yetiştirmek. Bunun için fakültelerin 
açılmadan önce de sonra da takip edilmesi gereki-
yor.

Eğitim kalitesiyle ilgili şerhlerimiz bir yana, 
insan gücü planlaması açısından da bu kadar 
dişhekimi mezun vermek yanlış değil mi? Yeni 

mezun dişhekimleri kendilerine asgari ücret teklif 
edildiğini ifade ediyor...
Durum böyleyse neden dişhekimliği fakülteleri 
tercih ediliyor? Dişhekimliğinde bütün kontenjan-
lar doluyor. Mezun olan dişhekiminin işsiz kaldığı 
düşünülse dişhekimliği tercih edilmezdi herhalde... 
Bu kendi içinde bir dengeye oturacaktır mutlaka. 
Sayılar tabii ki önemli ama sadece sayılara bakarak 
değerlendirmemek lazım. Bir dişhekimi eğer iyi 
yetişmişse, ülkenin de ihtiyacı varsa, ki var, mutlaka 
toplumda saygın yerini bulacaktır.

Bir süre sonra bir denge oluşabilir ama bu arada 
kayıp kuşaklar oluşmayacak mı?
Ben zannetmiyorum. Aynı şey tıp hekimleri için de 
söylendi; "hekime ihtiyacımız yok, coğrafi dağılım 
dengesiz" dendi ama bugün görüyoruz ki hekime 
hâlâ ihtiyacımız var. 

Tabii ki fakülteler açılırken ve kontenjanlar 
belirlenirken sizin bahsettiğiniz, benim de cevap 
verdiğim hususlar dile mutlaka getiriliyor. Ko-
nuşmamızın başında bahsettiğim Yükseköğretim 
Eğitim Programları Danışma Kurulu tam da bunun 
için kurulmuştur.

Bu kadar çok sayıda dişhekimi mezun edilmesi 
bir süre sonra tıptaki gibi bir pratisyen/uzman 
ayrımını doğurmaz mı?
Tıp ve dişhekimliği eğitimlerinin benzeşen tarafları 
olduğu gibi ayrışan tarafları da vardır. Türk Dişhe-
kimleri Birliği'nin meslektaşlarıyla ilgili endişelerini 
dile getirmesi doğaldır ama ben dişhekimleri açısın-
dan böyle bir endişe taşımıyorum. İyi yetişmiş bir 
dişhekimi uzman olmasa bile tercih edilir olacaktır.

Dişhekimliği öğrencileri bu kadar çok mezunun 
olduğu ortamda uzman olup kendilerini 
farklılaştıramazlarsa kaybolacaklarını 
düşünüyorlar...
Ben öyle düşünmüyorum. Uzmanlık ihdas edilme-
den önce doktora adı altında aslında uzmanlık eği-
timi veriliyordu. Uzmanlık eğitiminin yerleşmesiyle 
bunun kadrolu bir şekilde ve maaşlı hale gelmesi 
sağlandı. Diş hekimliğinde uzmanlığın ihdasıyla 
birlikte doktora eğitimini daha akademik bir eğitim 
olarak konumlandırmamız gerekiyor.
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Hekimlik, yalnız hekimlik diploması veren 
okullardan mezun olanların yapmaya yet-
kili oldukları bir meslektir. Bu monopol 

özelliği nedeniyle de bazıları yazısız olmak üzere 
tüm ülkelerde ciddi kısıtlayıcı kurallar çerçeve-
sinde uygulanmaktadır. Devletlerin hekimlere 
verdiği diploma da, bireylerin canını emanet ettiği 
kişilerin ehil ve ahlaklı olduğuna ilişkin bir tür gü-
venilirlik belgesidir. Öte yandan hekimlik mahiyeti 
itibarıyla, kamuda da olsa, özelde de olsa kamusal 
bir hizmettir. Hekimliğin entelektüel farklılığı 
da, mesleğin korunması ve toplumun çıkarlarına 
uygun gelişmesi için hekimleri toplum önünde 
yükümlü kılmaktadır. Bu hizmetin kamuda veya 
özelde veriliş biçimi de, yine kurallarla donatılmış-
tır.

Almanya’da Bismarck’la, İngiltere’de Kraliçe 
Victoria ile başlayan sosyal güvenlik sistemlerinde 
ve daha sonraları sosyalist ülkelerde 1. basamak 
hekime ulaşma, hekim seçimi, sevk zincirleri, 

ülkelerin olanakları ölçüsünde ve toplumun sağlık 
eğitimini, bağışıklamayı, dolayısıyla korunmasını 
amaçlayan, sağlığı sosyal, fiziksel ve ruhsal iyilik 
hali olarak tanımlayan, 1947 Dünya Sağlık Örgü-
tü ve daha sonraki Alma Ata Sağlık Bildirgesine 
uygun biçimle sürdürülmekteydi.

Sosyalist blokta devlet, şifanın adresini bireylere 
gösterirken, liberal demokrasilerin hüküm sürdü-
ğü ülkelerdeki insanlar, feodal ilişkiler, mesafe, 
nüfus ve hastalık yüküne dayalı düzenlemelerle 
kamu ve özel sağlık kurumlarında, iyi yetişmiş he-
kimlerin yer aldığı sevk zincirlerinde doğru hekimi 
buluyorlardı.

PİYASALAŞMAYA PARALEL YÜRÜYEN BİR 
OLGU
1980’lerle başlayan bilişim devrimi, sermayenin 
ilaç ve araç-gereç üretimiyle kapısını araladığı 
sağlık hizmetleri sunumu, piyasalaşma modasıyla 
birlikte, biçim ve içerik değiştirdi ve günümüzdeki 
manzara ortaya çıktı. Dolayısıyla, tanıtım ve bilgi-
lendirme eylemleri de, yavaş yavaş toplum sağlığı-
nı olumsuz etkileyecek bir sorun haline geldi

Bugün geçerli mevzuata göz atıldığında, 1219 
sayılı yasanın 24. ve 40. maddeleri, Deontoloji 
Tüzüğünün 9. maddesi ile Ağız Diş Sağlığı Hiz-
meti Sunulan Özel Sağlık Kuruluşları Hakkındaki 
Yönetmeliğin 25. maddesi, bilgilendirme ve özel-
likle tanıtım kavramını sınırları net bir çerçeveye 
yerleştirmektedir.

Tanıtım mı, bilgilendirme mi,

Reklam mı? 

reklam sorunu

Dr. Dişhekimi, 
Bursa Dişhekimleri Odası eski Başkanı

Metin Bozkurt
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Özellikle gelişmiş ülkelerde, kamunun, hekim 
örgütlerinin, gönüllü derneklerin o günün koşula-
rıyla yaptıkları sağlık eğitimlerinin yerini 1990’la-
rın ortalarından itibaren, özel sağlık hizmeti sunan 
hekim ve kurumların ekran temelli tanıtımlar 
yani reklamlar, bilgilendirme – sağlık 
eğitimi yani üstü kapalı reklamlar almaya 
başladı. 

Bugüne gelindiğinde ise, sermayenin 
sağlıktaki karlarını maksimize etme 
çabaları, hekimlerin iş – aş endişeleri 
ve bazı hekimlerin yat – kat – araba 
beklentileri nedeniyle, bilgilendirme ve 
tanıtım adı altında, açık ve üstü kapalı 
reklamlarla kural ihlallerinin yoğunlaştı-
ğı görülmektedir. 

Atlantik’in batısı bir yana bırakılırsa, 
Avrupa’da ki gelişmiş ülkelerde yaşanan 
sağlık hizmetlerinden pay alma savaşı 
dolayısıyla tanıtım eylemlerinin, o ülkele-
rin, hizmet sunumundaki ve iletişimdeki 
değişime paralel olarak, ülkemizdekilere kurallara 
benzer düzenledikleri ama kesinlikle uyguladıkları 
kurallarla, toplum sağlığını en az düzeyde olumsuz 
etkileyecek biçimde sürmesine, bir anlamda izin 
verilmektedir.

Her ne kadar batılı ve Türkiye’deki liberal mü-
ellifler, sağlıkta sınırsız tanıtımı topluma tüketici 
hakkı olarak algılatma çabasında olsalar da sağ-
lığın tüketim unsuru olmadığı ve tüm bireylerin 
erişmesi gereken bir hak olduğu gerçeği ortadadır. 

Ayrıca birçok ülkede ve Türkiye’de tanıtım ve 
bilgilendirmede ana kural, Deontoloji Tüzüğünün 
8. maddesinde belirtilen, tıbbi hizmetlere ticari 
yön verilmemesiyle ilgilidir*. Sağlığın tüketim 
kavramı olmadığından hareketle, Türkiye’deki 

sağlık hizmetleri sunumundaki tanıtım 
sorununa da bu noktadan çıkış yapmak 
gerekmektedir. 

'BİLGİLENDİRME' HEVESİ SAMİMİ Mİ?
Bilgilendirme konusu incelendiğinde, 
bilgilendirmede yani sağlık eğitiminde 
ana kural, ekran ve sanal temelli yayın-
lardakiler de dahil, sağlıkla ilgili tüm bil-
gilerin, enformal – malumat seviyesinde 
değil, bilimin, varsayım-gözlem-gerçek-
leme-genelleme aşamalarından geçmiş 
bilgi olmasıdır. Dijital platformlardaki 
bilgilendirmelerde, servis sağlayıcılarına 
ödeme yaparak, kendisini veya kurumu-
nu öne çıkarmak ise, bir anlamda yapılan 

yayına ticari bir yön verme olarak kabul edilece-
ğinden, kesinlikle etik değildir. 

Mevzuatta bilgilendirme ve reklam
Tababet ve Şuabatı Sanatlarının Tarzı İcrasına Dair Kanun 
24. Madde: 
İcrayı sanat eden tabipler, hasta kabul ettikleri mahal ile muaye-
ne saatlerini ve ihtisaslarını bildiren ilanlar tertibine mezun olup 
diğer suretlerle ilan, reklam ve saire yapmaları memnudur.

1219/40. madde: İcrayı sanat eden diş tabipleri ve dişçiler, 
hasta kabul ettikleri mahal ile muayene saatlerini bildiren 
ilanları tertibe mezun olup, değer suretlerle ilan, reklam ve saire 
yapmaları memnudur.

Deontoloji Nizamnamesi 9. madde: 
Tabip ve diş tabibi, gazete ve sair neşir vasıtaları ile yapacağı 
ilanlarda ve reçete kağıtlarında, ancak ad ve soyadı ile adresini, 
Tababet İhtisas Nizamnamesine göre kabul edilmiş olan ihtisas 
şubeleri, akademik ünvanını ve muayene gün ve saatlerini ya-
zabilir. Muayenehane kapılarına veya binanın dışına asılacak ta-
belaların ebadı ve adedi, mahalli tabip odaları tarafından tespit 
edilebilir. Tabipler ve diş tabipleri, tabip odalarının bu husustaki 
kararlarına riayet etmekle mükelleftirler.

Ağız ve Diş Sağlığı Hizmeti Sunulan Özel Sağlık Kuruluşları 
Hakkında Yönetmelik 25. madde: 

1- Sağlık kuruluşları tarafından reklam yapılamaz.
2- Sağlık kuruluşları ağız ve diş sağlığını koruyucu ve geliştirici 

nitelikte bilgilendirme yapabilir. Sağlık kuruluşları bu madde 
hükümlerine aykırı olmamak kaydıyla açılışı, hizmet alanları ve 
sunduğu hizmetler ile ilgili konularda toplumu bilgilendirmek 
amacıyla tanıtım yapabilir ve ilan verebilir. Ancak, bilgilendirme 
ve tanıtım faaliyetleri kapsamında yanıltıcı, abartılı, doğruluğu 
bilimsel olarak kanıtlanmamış bilgilere ve talep oluşturmaya 
yönelik açıklamalara yer verilemez. 

3- Tabelaları ile basılı ve elektronik ortam materyallerinde, 
ruhsatnamesinde kayıtlı sağlık kuruluşu ismi dışında başka bir 
isim kullanılamaz. 

4- Sağlık kuruluşları, tıbbî deontoloji ve meslekî etik kuralları-
na aykırı şekilde, insanları yanıltan, yanlış yönlendiren ve talep 
oluşturmaya yönelik, diğer sağlık kuruluşları aleyhine haksız 
rekabet yaratan davranışlarda bulunamazlar ve bu mahiyette 
tanıtım yapamazlar. 

5- Sağlık kuruluşları tarafından her türlü yayın mecralarında 
yer alan sağlık bilgileri, konusuna göre yetkili sağlık meslek 
mensupları tarafından verilmek zorundadır. Bu mecralar yoluyla 
yapılan bilgilendirme ve tanıtımlar, hastayı ilgili sağlık kuru-
luşuna doğrudan veya dolaylı biçimde yönlendirecek içerikte 
olamaz. 

6- Bu maddede belirtilen esaslara uymayan sağlık kuruluşu 
işletenleri ve mesul müdürleri hakkında ilgili mevzuat hükümle-
rindeki müeyyideler uygulanır.

'Dijital platformlardaki 
bilgilendirmelerde, 

servis sağlayıcılarına 
ödeme yaparak, 

kendisini veya 
kurumunu öne 

çıkarmak, yapılan 
yayına ticari bir 

yön verme olarak 
kabul edileceğinden, 

kesinlikle etik değildir.' 

➔

* Deontoloji Nizamnamesi 8. madde: Tabiplik ve diş tabipliği 
mesleklerine ve tedavi müesseselerine ticari bir veçhe 
verilemez. Tabip ve diş tabibi yapacağı yayınlardan tababet 
mesleğinin şerefini üstün tutmaya mecbur olup, her ne suret-
le olursa olsun yazılarında kendi reklamını yapamaz. Tabip 
ve diş tabibi, gazetelerde ve diğer neşir vasıtalarında, reklam 
mahiyetinde teşekkür ilanları yazdıramaz.
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Konuya toplum sağlığı açısından bakıldığında, 
halkın her fırsatta sağlıkla ilgili doğru biçimde 
bilgilendirilmesinin önemi yadsınamaz. Ne var ki, 
hekimlerin ve sağlık kuruluşlarının yapacağı bu 
bilgilendirmelerin, açık veya üstü kapalı reklam 
unsuru içermemesi gerekmektedir. Öte yandan 
tıbbi bilgilerin karmaşıklığı, dolayısıyla üçüncü 
kişiler nezdinde asimetrik özelliği nedeniyle, 
bilgilendirmelerin toplumun tüm kesimlerinin 
eşit olarak algılayacağı bir enstrümanla 
yapılması şarttır. 

Türkiye’de, tıp, dişhekimliği, veteriner 
hekimlik ve eczacılık okullarında, bazı 
halk sağlığı kürsüleri dışında, sağlık 
eğitimi dersi verilmediği gerçeği göz 
önüne alındığında, rastgele yapılan 
sağlık eğitimlerinde yanlış algılamaların 
önlenebilmesi amacıyla, bilgilendirmele-
rin, bilimsel ve idari otoritelerce kurala 
bağlanması, denetlenmesi, hekimlerin 
de, düzenlenecek sağlık eğitimi seminer 
veya kurslarına katılmalarının sağlan-
ması yerinde olacaktır. 

Türkiye’de, genel sağlıkta ve diş sağ-
lığında, farkındalık yaratma ve bilgilen-
dirme konusunda kamunun ve kişilerin 
yaptığı tüm çalışmalar kısa süreli olmuştur. Sağlık 
hizmetlerinde kampanya kavramının yer almadığı, 
kısa süreli çalışmaların hawthorne** etkisinin sağ-
lıkta yaklaşık üç ay sürdüğü bilimsel çalışmalarla 
saptanmıştır1-2. Bugünkü koşullarda, genel ve diş 
sağlığında tüm topluma yönelik bilgilendirmenin 
ekran temelli yapılmasıyla, gerçekçi, kolay, ucuz, 
sürekli ve maliyet – yarar açısından uygun olması 
sağlanacaktır.

Hekim ve sağlık kuruluşlarının yaptıkları tanı-
tım ve bilgilendirmelerinin standardı, yukarıda 
belirtildiği üzere, eyleme ticari bir yön verilmeme-

sinin sağlanması olacaktır. Yabancı uygulamalara 
bakıldığında, Almanya’da 2000 yılına kadar izin 
verilmeyen tüm bilgilendirme ve tanıtım etkinlik-
lerinin, 2000 yılında Alman Anayasa Mahkeme-
since, mesleği icra etme özgürlüğü kapsamında 
değerlendirildiği ve yasağın iptal edildiği görül-
mektedir3. Bu gelişme üzerine, Alman Hekimler 
Birliği, 2002 kongresinde, mesleğe ticari bir yön 
vermemesi kaydıyla bilgilendirme ve tanıtım 
etkinliklerinin yapılmasını kurala bağlamıştır4. Al-
man Hekimler Birliğinin bu düzenlemesi üzerine, 
tıp hukuku uzmanı bir avukat, 2014 yılında Der 
Nuklearmediziner tıp dergisinde yayımlanan ma-
kalesinde, postayla gönderilen broşürlerin, sokak 
tabelalarının, taşıt, giysi, duvar ve el ilanlarının 
hekimliğe ticari yön verdiği biçiminde yorumlan-
ması gerektiğini vurgulamaktadır5. 

Türk Tabipleri Birliği'nin, dijital tanıtımların 
denetimiyle ilgili bir düzenleme üzerinde çalış-
malar yaptığı bilinmektedir. Türk Dişhekimleri 
Birliği'nin de bu yönde yapacağı düzenleme, 
yereldeki odaları bir anlamda dijital hafiyelikten 
kurtaracaktır. Mevzuattaki tanıtım ve bilgilendir-
me kurallarındaki uygulamaların toplum sağlığını 

tehlikeye atmadan, günümüz iletişim ve 
üretim ilişkilerine göre yorumlanması ve 
uyarlanması gerekliliği de kaçınılmazdır. 

Tanıtımlarda, hekimlerin ad, unvan, uz-
manlık ve iletişim bilgilerinin, Kişisel Ve-
rileri Koruma Kanunu'ndan önce olduğu 
gibi, hekimlerin oluruyla, oda ve birlik say-
falarında yer almasının mevzuata uygun 
olacağı anlaşılmaktadır. Yine hekimlerin, 
YÖK ve meslek örgütünce kabul edilen öğ-
renim kurumları bilgilerinin ve katıldıkları 
yine meslek örgütünce kredilendirilmiş ve 
kabul edilmiş bilimsel etkinliklerin katılım 
belgelerinin sergilenmesinin, yine inter-
net sayfalarına, hekimlerin ve diğer sağlık 
çalışanlarının, hasta tedavisinin ve tıbbi 
araç gereç ve mekan görüntülerinin yer 

almadığı fotoğraflarının konulmasının, 1219 sayılı 
yasa ve Tıbbi Deontoloji Tüzüğü'nün gerekçelerine 
uygunluğunun, tartışmaya açılması da düşünül-
melidir. 

VAKA PAYLAŞIMI BİLGİLENDİRME MİDİR?
Bazı hekimlerin, Deontoloji Tüzüğü'nün 4. mad-
desindeki***, yalnızca tıbbi yayınlarda izin verilen 
vaka paylaşımlarının, üçüncü kişileri, dolayısıy-
la toplumu bilgilendirmelerde de uygulanması 
talebine gelince; tıbbi yayınlarda, kanıta dayalı 
tanı ve tedavi protokollerine uygun vakalar, 

'Televizyon ve 
gazetelerdeki 

tanıtımların oldukça 
yüksek giderleri 

nedeniyle, parasal gücü 
olmayan hekimlerle 
eşitsizlik yaratması 
bir yana, sermaye 

desteğine dayalı bu 
etkinliklerin hekimliği 

ticaretleştirdiğini kabul 
etmek gerekmektedir.'

➔

** Hawthorne etkisi: 1920’lerde, ABD’de bir fabrikada, verimliliği artırma araştırmalara sırasında, gözlemlendiklerinin farkına varan 
deneklerin doğal davranmaması olarak açıklanmaktadır.
*** Deontoloji Nizamnamesi 4. madde: Tabip ve diş tabibi, meslek ve sanatının icrası vesilesiyle muttali olduğu sırları kanuni mecburiyet 
olmadıkça ifşa edemez. Tıbbi toplantılarda veya yayınlarda bahis konusu edilen vakalarda, hastanın hüviyeti açıklanmaz.

reklam sorunu
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prognozu olumsuz da olsa, yayınlan-
makta ve eleştirilmektedir. Topluma 
yapılan tanıtım ve bilgilendirme amaçlı 
vaka yayınlarında, herhangi bir denetim 
söz konusu olmadığı gibi, hekimlerin 
olumsuz prognozlu vakalarını refere 
etmeyecekleri de açıktır. Öte yandan, iyi 
niyetle yapılsa bile, tıbbi bilimlerdeki 
yüzde beşlik sapma dolayısıyla, hastaları 
umutlandırmak vicdani değildir. Ayrıca 
ölüm hariç, tıbbi çıktıların met-
rik olarak ölçümünün mümkün 
olmadığı da unutulmamalıdır. Bu 
açıklamalar ışığında, vakaların üçüncü 
kişilere yayınının toplum sağlığı açısın-
dan mahzurlu olduğu anlaşılmaktadır. 
Hastaların aydınlatılması amacıyla ya-
pılacak vaka paylaşımları yerine, tedavi 
süreçlerinin, olası olumsuz prognozlarıyla 
birlikte, animasyonla yapılması ise, kabul edilebi-
lir mahiyette görülmektedir. 

YABANCI HASTAYI KANDIRMA HAKKI 
2017'deki düzenlemeyle mevzuatta yer 
alan sağlık turizminin, yasal hale getiri-
len simsarlık ve yabancı hastaya tanıtım 
ve bilgilendirmede ayrıcalık talepleriyle 
sorun olmaya başladığı anlaşılmakta-
dır. İptali istemiyle yargı aşamasında 
bulunan, yabancı hasta devşirmeye 
yetkili şirket ve kişilere ilişkin simsarlık 
düzenlemeleri kabul edilebilir olmadığı 
gibi, yabancı hasta için farklı tanıtım ve 
bilgilendirme imtiyazının, diğer bir de-
yişle, yabancı hastayı kandırma hakkının 
tartışmaya değer bir yönü bulunmamak-
tadır. 

Son yıllarda, sağlık kuruluşlarının, ta-
nıtım ve bilgilendirme adı altında, cadde 
ve sokak tabelaları, ulaşım araçları, bina 
duvarları gibi yerleri reklamlarla donattıkları, el 
ilanı dağıttıkları, çok satışlı gazetelerde ve tele-
vizyon kanallarında üstü kapalı reklam mahiye-
tinde paralı söyleşiler yayımlattıkları, alışveriş 
merkezlerinde alan kiralayarak, tanıtım yaptıkları 
görülmektedir. Her ne kadar mevzuatta tanıtımın 
ölçüsü, biçimi ve süresi belirtilmemiş olsa da, bu 
faaliyetlerdeki ölçü, biçim ve süre kavramlarının, 
mevzuattaki tanıtım düzenlemelerinin amacıyla 
örtüştüğünün kabulü de mümkün değildir. 
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nin 8/b maddesindeki süre ve biçim kısıtlaması 
da, ticarileşmenin önlenmesi amacıyla düzen-
lenmiştir.**** Sokak tabelaları, ulaşım araçları, 

televizyon ve gazetelerdeki tanıtım ve 
bilgilendirmenin oldukça yüksek giderleri 
nedeniyle, parasal gücü olmayan he-
kimler ve sağlık kuruluşlarıyla eşitsizlik 
yaratması bir yana, sermaye desteğine 
dayalı bu etkinliklerin hekimliği ticaret-
leştirdiğini kabul etmek gerekmektedir. 

Yukarıdaki yorumlar ışığında, etik dışı 
bilgilendirme ve tanıtımın denetlenmesi 
amacıyla, bu eylemlerin süre, biçim ve öl-
çülerle mevzuatta düzenlenme yöntemi-
nin, bırakacağı kaçış kapıları nedeniyle, 
disiplin mevzuatına genel bir yaklaşımı 
içeren “hekimlik faaliyetine ticari 
yön verme” tümcesini de eklemek 
yeterli olabilecektir. Mevzuatta, hekim 
olmayan kişilerin de sahibi olduğu, 
özel sağlık merkezlerindeki, özel genel 

hastanelerdeki ve özel diş hastanelerindeki hekim 
ve dişhekimi dışındaki sorumlular için yaptırım 
düzenlemelerini gerçekleştirmek ise, siyasi irade-
nin sermaye yerine sağlığın yanında yer almasıyla 
mümkün olabilecektir. 

Sağlık turizmi vesilesiyle reklama izin verilmesi de çelişkili bir görüntü yaratıyor.

'Yabancı hasta 
devşirmeye yetkili şirket 

ve kişilere ilişkin simsarlık 
düzenlemeleri kabul 

edilebilir olmadığı gibi, 
yabancı hasta için farklı 
tanıtım ve bilgilendirme 

imtiyazının, diğer bir 
deyişle, yabancı hastayı 

kandırma hakkının 
tartışmaya değer bir yönü 

bulunmamaktadır.' 
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**** Türk Dişhekimleri Birliği Disiplin Yönetmeliği 8/b mad-
desi: Özel sağlık kuruluşlarının açılış, adres değişikliği, telefon 
değişikliği gibi durumlarda, bu değişik ve açılışı izleyen bir ay 
içinde, en çok üç kez ve mevzuattaki kurallara uygun biçimde 
verilen ilanlar hariç, her türlü iletişim araçlarına ve sanal 
ortama ilan vermek



TDB Merkez Yönetim Kurulu üyesi Gürbüz Eltekin'le Türkiye'de dişhekimliğinin güncel sorunları üzerine bir söyleşi 
yaptık. En önemli sorun olarak açılmaya devam eden dişhekimliği fakültelerini ve artan kontenjanları gösteren 
Eldeniz, dişhekimlerinin reel gelirlerinin azalmasından reklam sorununa kadar birçok sorunun kökeninde 
dişhekimi sayısının hızlı artışının olduğunu ve kontenjanların boş kalmamasının dişhekimi ihtiyacı olduğuna 
kanıt olarak gösterilmesinin çok yanlış bir yorum olduğunu belirtiyor.
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Öncelikle sizi biraz tanıyabilir miyiz?
1971'de Konya'da doğdum. 1993'te Gazi Üniver-
sitesi Dişhekimliği Fakültesi'nden mezun oldum. 
1993'ten 2006'ya kadar muayenehanemde çalış-
tım, 2006'dan bu yana da poliklinik ortamında 
mesleğimi sürdürüyorum. Konya Dişhekimleri 
Odası'nda 2008-2010 döneminde Yönetim Kurulu 
üyesi, 2012-2014 döneminde Disiplin Kurulu üye-
si, 2014-2016 döneminde Genel Sekreter, 2016-
2022 döneminde de Başkan olarak görev yaptım.  
Temmuz 2021'de yapılan TDB 18. Olağan 
Genel Kurulu'nda Merkez Yönetim Kurulu 
yedek üyeliğine seçildim. Çeşitli nedenler-
le istifa eden arkadaşlarımızın ardından 
2022 başlarında Merkez Yönetim Kuru-
lu'na girdim.

Eşim de akademisyen bir dişhekimi; 
Selçuk Üniversitesi Dişhekimliği Fakültesi 
Endodonti Anabilim Dalı'nda öğretim 
üyesi. 

Dişhekimliğinin ülkemizdeki güncel 
sorunlarını nasıl tespit ediyorsunuz?
Mesleğimi severek, aşkla yapan birisiyim. Mesleği-
mi icra ederken de idari görevlerden de zevk alan 
biriyim ama günümüzde dişhekimliğinin geldiği 
noktayı göz önünde bulunduracak olursak birkaç 
noktada ciddi problemler olduğunu görebiliyo-
rum. Bu sorunlarda da TDB'nin gücü olduğu süre-
ce, Sağlık Bakanlığı bizimle işbirliği yaptığı sürece 
bir yol alınabileceğini düşünüyorum. Son TDB 26. 
Uluslararası Dişhekimliği Kongresi öncesinde ger-

çekleştirdiğimiz Dişhekimliği Mesleğinin Geleceği 
Çalıştayı'nda bunun olumlu adımları olduğunu 
görüyoruz ama sonuca ne zaman yansır, göreceğiz.

Sorunlarımızı kamu, özel ve eğitim olarak 
sektörler bazında sıralamak gerekir. Hepsi birden 
pandemiden çok olumsuz etkilendi, kamuda-
ki meslektaşlarımız bu dönemde asli görevleri 
olmamasına rağmen, bu iş diğer sağlık çalışanları 
tarafından da yapılabilir olmasına rağmen filyas-
yonda kullanıldılar ve özverili bir şekilde bu görevi 

yerine getirdiler. Geçtiğimiz ay bazı maddi 
iyileştirmelerle ekonomik anlamda mağdu-
riyetlerinin bir kısmı giderildi. Bu anlamda 
Sayın Bakanımıza da teşekkür ediyorum.

Kamuda başka sorunlar da var. Perfor-
mans sisteminin aksayan yönleri var. Ağız 
Diş Sağlığı Daire Başkanı Emre Korkut 
Bey'in bu konuda önemli bir çaba sarfetti-
ğine şahit oluyoruz.

Kamuda ve özelde ücretli çalışan 
dişhekimlerinin oranının hızla 
yükseldiğini görüyoruz. Bu dönüşümü 

nasıl yorumluyorsunuz?
Fakülte kontenjanlarına bakarsak şu anda senede 
5-6 bin mezun veriyoruz, beş yıl sonra da 9-10 bin 
mezun vermeye başlayacağız. Kamu bunların ne 
kadarını istihdam edebilir? Yine çoğunlukla özelde 
istihdam edileceklerdir. 

Özelde de poliklinikler ağırlık kazanıyor. Bunun 
birkaç sebebi var. Öncelikle çoklu birimlerde yük-
sek maliyetli cihazların edinilmesi daha kolay. 

röportaj

Kontenjanları 
bir an önce 
düşürmeliyiz

TDB Merkez Yönetim Kurulu üyesi 
Gürbüz Eldeniz:

'Bir tünelden çıkmaya 
çalışıyoruz; tünelin 
çapı belli. O tünele 
ne kadar çok insan 
sokarsanız o kadar 

büyük izdiham olur.'

➔
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Maddi nedenlerle muayenehane açmak zorlaşıyor, 
birleşerek maliyetlerin düşürülmesi yoluna gidiyor 
insanlar. Buna maddi gücü yetmeyen dişhekimleri 
de ücretli çalışma yolunu tercih ediyorlar. Bura-
da meslek dışı sermayenin dişhekimliği alanına 
girmesi de çeşitli sorunlara yol açmaya başladı. 
Özellikle sağlık turizmine yönelen bazı yapılarda 
bunun çirkin örneklerini görüyoruz.

Yeni mezun dişhekimleri iş görüşmelerinde 
asgari ücret ya da onun biraz üzerinde rakamlar 
teklif edildiğini ifade ediyor...
Sayının bu kadar artmasının olumsuz sonuçların-
dan biri de bu tabii. Rekabet kaliteyi yük-
seltmek üzerinden değil de gelen hastaya 
daha ucuz hizmet vermek üzerinden 
gerçekleştiği zaman ücretler de aşağıya 
çekiliyor. Hastanın cebinde para olma-
yınca, özel kuruluş da o cepteki az olan 
paradan nemalanmak zorunda kalınca 
hastayı fiyat rekabetiyle çekebileceğini 
düşünüyor. Bu da ya malzeme kalitesine 
yansıyacak ya da çalışanların maaşlarına. 
Dişhekimi sayısı da çok olunca çalışan-
ların maaşlarını aşağıya çekmek kolay 
oluyor. 

Bir tünelden çıkmaya çalışıyoruz; 
tünelin çapı belli. O tünele ne kadar çok insan 
sokarsanız o kadar büyük izdiham olur. Bu kadar 
çok dişhekimi üretmeye devam ederseniz bu işin 
önünün alınması kolay olmayacak. 

Ülkenin nüfus artış hızı belli, gayrısafi milli 
hasılası belli; Avrupa rakamlarını emsal veriyorlar 
ama Avrupa nezle olduğu zaman biz zatürreye ya-
kalanıyoruz. Bizde asgari ücret belli, Avro karşılığı 
300 Avro yapıyor; epeyce bir insan da bu ücretle 
çalışıyor. 300 Avrodan diğer zorunlu ihtiyaçlarını 
karşılayacak da diş tedavisine sıra gelecek.

Buradan çıkışımız dişhekimi kontenjanlarını 
azaltmakla olabilir ancak. Bunun yanında ekono-
mik seviyenin ve kültürel gelişkinliğin artmasıyla 

ancak dişhekimlerinin ekonomik düzeylerinin 
kalıcı olarak yükselmesini sağlayabiliriz. Cebinde 
para olduğu halde ağız diş sağlığına önem verme-
yenler de az değil çünkü. 

TDB'nin elinde bu sorunları çözecek bir sihirli 
değnek yok. Biz geçtiğimiz Çalıştay'da olduğu gibi 
sorunları tespit ediyoruz. Sorunu çözme konu-
munda olan kişi ve kuruluşlara bunları ve çözüm 
önerilerimizi iletiyoruz, gereğinin yerine getirilme-
si için de mümkün olduğunca çabalıyoruz.

Dişhekimliği fakültelerinin açılmaya, 
kontenjanların artmaya devam etmesini nasıl 

yorumluyorsunuz?
Şöyle görüşler ifade ediliyor: "9 bin kon-
tenjan ayrıldı dişhekimliği fakültelerine 
ama hepsi de doldu, demek ki dişheki-
mi ihtiyacı var hâlâ." Bu yaklaşımı çok 
büyük bir hata olarak değerlendiriyo-
rum. Bu çocukların bir bölümü ebeveyni 
dişhekimi olanlar. Onlar mesleğin du-
rumunu biliyor ve buna rağmen tercih 
ediyor olabilir; nihayetinde kurulu bir 
düzenleri olacak, tutunmaları o kadar 
zor olmayabilir. Ama geri kalan çocuklar 
mezun olduklarında neyle karşılaşa-
caklarını bilmiyorlar. Mezun olduktan 

sonra görecek ve belki de mesleğini yapamayacak. 
Yazık değil mi bu çocuklara? 

Ortalama zekanın üzerinde bu çocuklar, en dü-
şüğü ilk 80 bine girerek kazanıyorlar dişhekimliği 
fakültesini. Eğitimleri sırasında ailelerinin ya da 
devletin onlar için yaptığı harcamalara yazık değil 
mi? 

Talep var diye kontenjan vermeye devam etmek 
son derece yanlış. Son beş yılda mezun olanların 
yaşadıklarını, ortalama gelir düzeylerini YÖK'e 
bildirmek lazım. Kendileri ekonomik olarak zorda 
kaldıkları gibi onların bu emek piyasasına gir-
mesiyle var olan dişhekimlerinin reel gelirleri de 
azalıyor. YÖK'ün sadece programın doluluk ➔

'Ortalama zekanın 
üzerinde bu çocuklar, en 

düşüğü ilk 80 bine girerek 
kazanıyorlar dişhekimliği 

fakültesini. Eğitimleri 
sırasında ailelerinin ya da 
devletin onlar için yaptığı 

harcamalara yazık 
değil mi?'

Eldeniz, dişhekimliği fakültelerini tercih eden öğrencilerin mezuniyet sonrasında karşılaşacakları manzara hakkında bilgi sahibi olmadığını belirtiyor.



oranına göre, talebe göre kontenjan açması konu-
nun yeterince bilincinde olmayan genç insanların 
geleceklerinin kararmasına yol açabilir.

Türkiye'de nüfus artışı çok yavaşladı. Dişhekimi-
ne başvuru sıklığı artmış mı görünüyor?
Bir miktar artmış olabilir ama kontenjanlarda-
ki bu devasa artışı karşılayabilecek kadar değil. 
Kamudaki dişhekimi sayısının artması dolayısıyla 
istatistik düzeyinde bir artış yaşansa da kamuda 
verilen hizmetin kalitesinin sorgulanması gerek-
tiğini düşünüyorum. Tekrarlanan tedavilerle baş-
vuru sayısının artmış görünmesi bir başarı mıdır? 
Kamuda çalışan meslektaşlarımla ilgili bir eleştiri 
değil bu; 15 dakikada bir randevu yazarsanız, 
kaliteli malzeme, laboratuvar desteği sunmazsanız 
iyi sonuç elde edemezsiniz. Son dönemde bir parça 
düzelme de görüyorum kamuda yapılan işlerde.  

Yapılandırılmış Sürekli Eğitim Programı başladı. 
Nasıl değerlendiriyorsunuz bu projeyi?
TDB, bu pandemi sürecinde çok proaktif davran-
dı. Eğitim sistemleri tüm dünyada aksarken TDB 
örnek bir proje geliştirdi, - TDB Akademi Baş-
kanı Prof.Dr. Taner Yücel hocamıza ve Akademi 
Yönetim Kurulu'na da tekrar teşekkür ediyorum 
bu vesileyle- her dişhekimi-
nin istediği her zemen ve her 
yerden ulaşabileceği modüler 
eğitimler hazırlandı. TDB'nin 
bunu ticari kaygılardan uzak 
bir şekilde meslektaşlarımızın 
kullanımına açması takdir 
edilmesi gereken bir çaba-
dır. Eğitimlere katılan tüm 
hocalarımızı ve emek veren 
tüm çalışanları da minnetle 
anıyorum. 

Sürekli eğitim konusu çok 
önemli. Dişhekimliği her gün 
yenilenen bir meslek. Fiyat 
rekabetiyle öne çıkmak yerine 
kendimizi geliştirerek hiz-
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met rekabetini koyabilirsek hem kendimiz hem 
de hastalarımız için daha faydalı bir iş yapmış 
olacağız. Bu noktada devletin de bunun zorunlu 
hale getirilmesinde bize destek olmasını bekliyo-
ruz. Birçok Avrupa ülkesinde bunun örnekleri var. 
Belli bir dönem içerisinde belli puanları toplaması 
gerekiyor dişhekimlerinin. Bizim de bunu yerleş-
tirmemiz gerekiyor.

Reklam sorunu yıllardır gündemimizden 
düşmüyor. Reklam yasağının sebepleri iyi 
anlatılamıyor mu?
Evet, özellikle sosyal medyayla birlikte kontrolü 
de giderek zorlaşan, zaman zaman çok çirkinleşen 
reklam olaylarıyla karşılaşıyoruz. Reklam yasağı 
mesleğe ticari bir görüntü verilmesinin yanı sıra 
haksız rekabetin de önüne geçmeyi amaçlar. Kötü 
niyetli birinin yapmadığı, yapamayacağı işleri 
sosyal medyaya koymasını kim engelleyecek? 
Dünyanın herhangi bir yerinde çekilmiş olabilecek 
bir fotoğrafı reklam materyali olarak kullanabili-
yor. Reklamın serbest bırakılmasıyla karşı karşıya 
kalabileceğimiz kaosu bir düşünmelerini rica 
ediyorum.

Uzun yıllardan beri Konya Dişhekimleri 
Odası’nda ve TDB’de çeşitli görevlerde 
bulundunuz. Meslek örgütünde ya da gönüllülük 
esasıyla çalışılan bir sivil toplum kuruluşunda 
görev almak sizin için nasıl bir tatmin sağlıyor?
Bizler toplumun ortalamasının üzerinde eğitim 
almış insanlarız. Bu tür işleri gönüllü olarak birile-
rinin yapması gerekiyor. Bu bir sevgidir, ilgidir. 
Şimdiye kadar bu enerjimiz vardı, elimizden 
geldiğince yerine getirdik üzerimize düşeni. Bun-
dan sonrasını bilemem ama bu görevlerin maddi 
getirisi yoktur; yapılması gerektiği için, manevi 
bir huzur için yapılır. Ali gider Veli gelir, o gider 
Ayşe gelir ama birilerinin meslek örgütüne ya da 
toplum yararına çalışan sivil toplum örgütlerine 
sahip çıkması gerektiğine inanıyorum.

röportaj

'Özellikle sosyal 
medyayla birlikte 
kontrolü de 
giderek zorlaşan 
reklam olaylarıyla 
karşılaşıyoruz. Reklam 
yasağı mesleğe ticari bir 
görüntü verilmesinin 
yanı sıra haksız 
rekabetin de önüne 
geçmeyi amaçlar.'



Genel Kurul
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28 EKİM CUMA / 29 EKİM CUMARTESİ:
1. Açılış, saygı duruşu ve İstiklal Marşı,
2. Divan seçimi,
3 Merkez Yönetim Kurulu adına Genel Başkan’ın konuşması,
4. Komisyonların oluşturulması,
5. Çalışma, Mali ve Denetleme Kurulu raporlarının 
 okunması ve görüşülmesi,
6. Raporların aklanması,
7. Yeni dönem tahmini bütçesinin okunması ve karara 
 bağlanması,
8. Üye aidatlarının, kayıt ücretlerinin yıllık miktarı, ödenme 
 şekli ve zamanının belirlenmesi,
9. Birlik organlarında görev alacaklara verilecek 
 ödeneklerin tespiti,
10. Yönetmelikler ve değişiklik önerilerinin görüşülmesi ve 
 karara bağlanması,
11. Birlik için gerekli taşınmazların satın alınması, mevcut 
 taşınmazların satılması konusunda Merkez Yönetim 
 Kurulu’na yetki verilmesi,
12.   Bütçede fasıllar arası aktarma yapılabilmesi için Merkez 
 Yönetim Kurulu’na yetki verilmesi,
13. Yeni döneme ilişkin dilek ve öneriler,
14. Adayların tespiti ve açıklanması,
 a) Merkez Yönetim Kurulu
 b) Yüksek Disiplin Kurulu 
 c) Merkez Denetleme Kurulu

30 EKİM PAZAR: 
 Saat: 09:00 – 17:00  Seçim

TDB 19. Olağan Genel Kurulu 28-30 Ekim 2022 tarihlerinde Ankara The Green Park Otel’de 
toplanacak. Gündemini aşağıda sunduğumuz Genel Kurul’da TDB’ye bağlı 39 dişhekimi 
odasından gelen delegeler TDB’nin önümüzdeki dönemdeki politikalarını saptayacak ve 
yeni dönemde TDB organlarında görev alacak isimleri seçecek.

28-30
EKİM 2022
Ankara Green Park Otel

19. T Ü R K  D İ Ş H E K İ M L E R İ  B İ R L İ Ğ İ

Olağan Genel Kurulu



Bursa’daki dişhekimleri de 1985 yılında 
kabul edilen 3324 nolu yasaya kadar Bursa 
Tabip Odası’na bağlıydılar. 1985 yılında 

kabul edilen söz konusu yasayla 100’den fazla 
dişhekiminin bulunduğu illerde oda açılabilme-
sine imkân tanındı. Bu gelişme Bursa’daki dişhe-
kimlerini harekete geçirdi. Oda kuruluşunda rol 
almak isteyen dişhekimleri, bağlı oldukları Bursa 
İl Sağlık Müdürlüğü’ne başvuru yaparak “dişhe-
kimleri odası kurucu üyesi” sıfatını gösteren bir 
belge aldılar. Bu belgeyi alan dişhekimleri 8 Aralık 
1985’te Heykel’deki Verem Savaş Merkez Dispan-
seri’nde vali muavini Halit Tokullugil başkanlı-
ğında toplandılar. 

Yeni dönemi başlatanlar
Yapılan seçimle oda Geçici Yönetim Kurulu oluş-

turuldu. Bülent Aktaş, Doğan Başöz, Tayfun 
İrfan, Tanju Pala ve Hüsnü Öztürk’ten oluşan 
Geçici Yönetim Kurulu Bursa’da faaliyet 

odalarımız
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Muayenehane sohbetleri 
Oda’ya dönüştü
Bursa Dişhekimleri Odası 1500’e yaklaşan üye sayısıyla Türkiye’nin beşinci büyük dişhekimleri odası. 1998 ve 2010 
yıllarında iki TDB kongresine de ev sahipliği yapan Oda’yı tanıttığımız sayfalarımızda kuruluşundan bugüne 
Başkanlığını yapan Bülent Aktaş, Kadir Dayıoğlu ve Dr. Metin Bozkurt’un anılarına da yer verdik. Uzun süre 
yaşatılan bir kooperatife de sahip olan Bursa Dişhekimleri Odası, tarihi neredeyse TDB’nin kuruluş dönemine giden 
Uludağ Sempozyumu’nu da başarıyla sürdürüyor.

➔

Oda öncesi Bursa’daki durumdan 
biraz bahseder misiniz?
Ben Ankara Ü.D.F.’nin ilk mezunlarında-
nım. Burslu okumuştum. Okul bittikten 
sonra bursumun karşılığı olarak Bursa 
Milli Eğitim Müdürlüğü dişhekimliğine 
tayin oldum. Bir yandan da muayene-
hane açtım. Yaklaşık yedi sene böyle 
çalıştım. 

1985 yılında bizim 3224 sayılı kanu-
numuz çıktığında bizim Yahudilik grubu 
(Altıparmak semti o zamanlar Yahudilik 
diye anılırdı) diye bir arkadaş grubu-
muz vardı, kendi aramızda toplanır çay 
sohbetleri yapardık. Oda kurulacağını 
duyunca müraacat ettik sağlık mü-
dürlüğüne. 1985 Aralık ayında Kurucu  
Yönetim Kurulu oluşturuldu. İlk Başkan-
lığı o zaman almış oldum. Sonra ilçe ilçe 
arkadaşlara giderek üye olmalarını sağla-
maya çalıştık. Ama maalesef zorlandık 
bu hususta. Beş kişilik bir gruptuk, her 

arkadaş başka ilçelere gitti. Meslektaş-
larımızdan bize sekte vuran kişiler çok 
oldu. Bizim dişhekimi arkadaşlarımızdan 
mani olanlar olduğu gibi diğer taraftan 
Tabip Odası da bize mani olmaya çalıştı. 
Ama çok şükür şu anda ayaklarımızın 
üzerinde duruyoruz.

Oda’nın ilk yıllarında faaliyetlerin 
odak noktası neydi?
Odamızın beş kişilik Kurucu Yönetim 
Kurulu çok büyük özveride bulundu. Do-
ğan Başöz, Tayfun İrfan, Tanju Pala ve 
bir de Hüsnü Öztürk vardı. O iki senelik 
dönem içinde 12 tane seminer verdirttik. 
Ama maalesef bu yaptığımız seminerler 
arkadaşlarımız tarafından fazla önem-
senmiyordu, katılım fazla olmuyordu. 

Bazı meslektaşlarımızın Odaya mesa-
feli oluşunun bir nedeni de paraydı. Giriş 
aşamasında ücret alıyoruz, ondan sonra 
aidat istiyoruz; bunlar arkadaşlarımızı 
sıktı. Askerden gelme olduğum için 
disipline çok düşkünüm. Hemen hemen 
her ay bir bildiri gönderiyorduk meslek-
taşlarımıza. Bildiride yanlış yapılan işleri 
izah ediyorum, neler yapılması gerekti-
ğini söylüyorum. Fakat, o da bir hatadır, 
kabul ediyorum bunu.

İlk merkezimiz iki odalı bir yerdi. Fakat 

Bursa Dişhekimleri Odası Kurucu Başkanı Bülent Aktaş:

Ayrı bir Oda fikrini kabul ettirmekte zorlandık

1998’de Bursa’da yapılan TDB 5. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi 
sırasında. (soldan sağa) Türkan Alptekin, Seydi Beri, Günseli Topsakal, 
Nilgün Arın, Ender Kazazoğlu, Hasan Alkumru, Özgül Özkalp Aray, 
Metin Bozkurt, İ. Haluk Köse.



kurulmasından sonra 1987’de kendini feshetti.
Oda’nın kuruluş sürecinin en önemli tanığı, 

kuşkusuz ilk Başkan Bülent Aktaş’tır. Yaklaşık beş 
yıl Oda Başkanlığı yapan Aktaş, odanın kuruluşun-
da birçok zorluk çekildiğini, odanın ilk faaliyetleri 
arasında üyelere dişhekimliği malzemelerini sağ-
layacak bir kooperatif ile bir yapı kooperatifinin 
kurulması olduğunu anlatıyor. Aktaş, zorluklara 
karşın dişhekimlerinin ayrı bir meslek odasına 
sahip olmalarının elzem olduğunu, bazı ilçeler-

de tıp hekimlerinin ağız taraması 
yaptıklarını, Tabip Odası’nın sahte 
dişhekimleriyle mücadelede çok 
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gösteren tüm dişhekimlerine odaya kayıt olmaları 
ve böylece kısa bir süre sonra yapılacak olan ilk 
olağan genel kurula katılabilmeleri için tebligat-
ta bulundu. Böylece dişhekimleri Bursa’da bir 
oda çatısı altında toplanmaya başladılar. Geçici 
Yönetim Kurulu meslektaşlarımızı odaya üye ya-
pabilmek için özel gayret gösterdi, henüz süreçten 
habersiz olan dişhekimleri ve kamuoyu için yerel 
basında haberler çıktı.

8-9 Şubat 1986 tarihlerinde Bursa Dişhekimleri 
Odası’nın ilk Olağan Genel Kurulu yine Verem 
Savaş Dispanseri salonunda yapıldı. Üyeler büyük 
bir gayretle çalışan Geçici Yönetim Kurulu’na 
tekrar görev verdiler ve aynı kişiler odanın ilk 
Yönetim Kurulu’nu oluşturdular. Oda kurulma-
dan önceki dönemde Bülent Aktaş’ın çevresindeki 
dişhekimleriyle zaman zaman sohbet toplantıları 
yapması, örgütlenmeye gidece yolu kolaylaştırma-
sı nedeniyle Aktaş’ın başkanlığı doğal bir kabul 
görür.

Cemiyet’ten Oda’ya
Bursa’da Dişhekimleri Odasının kurulmasından 
önce Diş Tabipleri Cemiyeti adında bir dernek 
bulunuyordu. 1973’te Fahir Koman, Adil Onar, 
Maksut Yalçınkaya, Erol Aysan, Ahmet 
İyiyürek, Tevfik Hekimgil, Ali Güven, Zeki 
Bilir, Necdet Mutlu ve Nevin 
Keskin tarafından kurulan bu der-
nek, Bursa Dişhekimleri Odası’nın 

1998’de Bursa’da yapılan TDB 5. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi kapanış 
töreninde TDB Genel Başkanı Celal Yıldırım, Bursa Dişhekimleri Odası Başkanı 
Dr. Metin Bozkurt ve TDB Kongre Sorumlusu Prof.Dr. Onur Şengün.

biz odaya sığamadığımız gibi gelen arka-
daşlarımız için de uygun bir yer değildi. 
Kayıt için yeni bir dişhekimi geldiğinde 
onunla yüz yüze konuşma fırsatımız 
oluyordu. Aletini aldın mı kardeşim, 
aldım, faturası var mı, var. Aleti ben tek-
nisyenden aldım diyorsa ortak çalışıyor-
dur. Muayenehaneyi nerede açıyorsun? 
Teknisyenin adresini veriyordu. Kardeşim 
kusura bakma, git doğru dürüst yer bul. 
Yani bu şekilde biraz yönlendiriyorduk 
arkadaşlarımızı. 

Kuruluş döneminde kaç dişhekimi 
vardı Bursa’da?
Merkezde 150 civarındaydı. İlçelerle 
beraber 345 civarında olması lazım. Mal-
zeme temini için bir kooperatif kurduk. 
Aldıklarımızın üzerine çok cüzi kar koyup 
satmaya çalıştık, sadece kooperatif 
üyelerine. Maalesef şöyle bir hadise oldu: 
Kooperatifteki bazı malzemeler tükendi. 
Bir baktık, üye olmayanlar üyelerin üze-
rinden on tane birden alım yapmış. Bu 
şekilde yapan arkadaşlar bizi soğuttular. 
Daha sonra dedik bir de yapı kooperatifi 

kuralım. Bademli’nin altında arazi temin 
ettik. Fakat dişhekimi arkadaşlardan 
buraya ilgi çok az oldu. Şimdi tahmin 
ediyorum orada oturan üç ya da dört kişi 
vardır. Yani 35 daireden çoğu başkalarına 
satıldı. 

Eğitimle ilgili neler yaptınız?
Okullara gittik. O zamanlar bir firmayla 

TDB anlaşmıştı, bize fırça ve macun 
gönderdiler. Bazı dökümanlar gönderdi-
ler. Biz bu dökümanları çocuklara verdik, 
hem de konferanslar verdik. Ama bu 
işin bilincinde olan kişileri gönderdik 
konferanslara. 

Arkadaşlarımızdan bazıları dedi ki, ya 
okullara gidiyoruz ama bir de huzure-
vine gidelim. E ne yapacağız? Dediler 
ki hayrına, oradaki yaşlıların dişlerini 
bedavaya yapalım. Kaç kişi toplanır? Bir 
topladık baktık, 100 kişinin üzerinde 
olduk. 

Bu 100 kişilik hekim grubu gittik 
tarama yaptık orada. Taramanın netice-
sinde dişleri çekilecek olanları, yapılacak 
tedavileri tespit ettik. Oranın müdürün-
den rica ettik. Arabayla bir güzergah 
belirledi, onların kendi arabalarıyla 
getirip bırakıyordu, sonra gelip alıyordu. 
Ve en sonunda da protezlerini ağızlarına 
taktık onların. Asma motorlarımızı oraya 
götürüp vuran yerlerini aldık. Burada 
küpürleri var, bakın yazıyor: 102 yaşlının 
dişleri yapılmış. Bu hizmetten dolayı bize 
teşekkür belgesi verdiler. 

1985’te Kurucu Yönetim Kurulu’nun belirlendiği 
ilk toplantı.
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yetersiz kaldığını aktarıyor. Aktaş’a göre odanın 
kurulmasından sonra yerine getirdiği çok önemli 
bir görev de, mezuniyet sonrası eğitim programla-
rını yürütmeye başlamasıydı. 

1990’da Oda Başkanlığına Kadir Dayıoğlu 
seçilir. 1996’ya kadar Oda Başkanlığını yürüten Da-
yıoğlu ilk zamanlarda büyük zorluklar çektiklerini, 
üye sayısı az olduğu için gelirlerinin yetmediğini ve 
bu yüzden çoğu işe mali kaynak bulmak için bizzat 
Oda yöneticilerinin seferber olduğunu anlatıyor. 

İki büyük Kongre
Kadir Dayıoğlu’ndan sonra Başkan seçilen Dr. 
Metin Bozkurt döneminde odanın kurumlaşması 
yönünde önemli adımlar atıldı. TDB 5. Uluslararası 
Dişhekimliği Kongresi 25-27 Haziran 1998 tarih-
lerinde Bursa Dişhekimleri Odası’nın organizas-
yonuyla Kültür Park’ta yapıldı. Kongre öncesinde 
üç gün boyunca Dişhekimliğinde Etik Kurultayı da 
Uludağ Üniversitesi’nin Kirazlıyayla tesislerinde 
yapıldı. Kongre sonrasında Oda yeni satın alınan 

kendi mülküne taşındı. Bunun yanında yeni başla-
tılmış olan ve her yıl kış aylarında yapılan Uludağ 
Sempozyumu’nun kurumsallaşması için çalışmalar 
yapıldı.

2008’de Oda Başkanlığına Emel Eroğlu seçildi. 
Bu dönemde 24-26 Haziran 2010 tarihlerin-

odalarımız
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Ne zamandan beri Bursa’da çalıı-
yorsunuz?
1977’de İnegöl’de muayenehane 
açtım. 1980’den bu yana da Bursa mer-
kezdeyim. O zamanlar daha dişhekim-
leri odası yoktu. Bursa-Bilecik Tabip 
Odası’na dahildik ama dişhekimleri 
olarak pek fazla bir araya gelemezdik. 
Oda kurulduğunda Bülent’in (Aktaş)
muayenehanesinin yanındaki Petek 
İş hanında bir büro tutuldu ama hiç 
paramız yoktu. Şöyle bir şey anlata-
yım. Çelik Palas’ın köşesindeki yerde 
22 Kasım Dişhekimliği Günü etkin-
liği düzenliyoruz. Kokteyl yapılacak, 
plaketler verilecek. O kokteylde ben 
sosis kızarttım, oda başkanıyım. Hatta 
bana dediler ki, ya Dayıoğlu hadi 
tören başlayacak vali bekliyor, rektör 
bekliyor, gel. 

Aidat toplasan da yetmiyordu. 
Sekreterin maaşı, oda kirası, elektrik, 
telefon vs; yetmiyordu.

Dişhekimleri Odanın kuruluşunu 
heyecanla karşıladılar mı?
Evet, genelde destek çıktılar. Çünkü 
biz tabip odasının yanında sığıntı 
gibiydik. Biz onların derdinden an-
lamıyoruz, onlar bizim derdimizden 
anlamıyor. Tabip odası diyor ki ya ne 
yapayım ben, nasıl yardımcı olayım 
sana, senin yasan yok bir şeyin yok. Al-
lah razı olsun o yasayı çıkartanlardan, 
biz bağımsızlığımızı kazandık.

1990’da ben Başkan oldum. Semi-
nerler falan düzenliyorduk, onlara 
sponsor bulmaya çalıştım. Uzun 
süre Anatolia Oteli’nin alt salonunda 
yaptık. 1992’de Büyükyıldız Oteli’nde 
Marmara bölge toplantısı yaptık. 
Küçük bir kongre gibi oldu. Üst salonu 
fuar alanı haline getirdik ve oradan 
para kazandık. O parayla odaya faks 
ve fotokopi makinesi aldık. Sonra bu 
iş tatlı geldi, Uludağ sempozyumların-
dan para kazanmaya başladık.

Sahte dişhekimi sorunu yoğundu 
galiba?
Evet, ben çok gittim sahte dişhekimi 
basmaya. Bize silah çektiler, kavga 

ettik, mahkemelere gittik. Sağlık Mü-
dürlüğü’nden bir kişi, emniyetten bir 
kişi, odadan bir kişi, gidip basıyorduk.

Meslektaşlarımıza sarf malzeme-
lerinin hesaplı olarak temini için bir 
kooperatif kurduk ama diğer şehir-
lerde olduğu gibi bizde de yürümedi. 
Yürümesi de zor; diş deposuna telefon 
ettiğin zaman ayağına kadar geliyor.
Odamızın kooperatifi diye de kimse 
gidip malzeme almıyor.

1990-96 dönemi Bursa D.O. Başkanı A.Kadir Dayıoğlu:

Para harcamayalım diye 
kokteylde sosisleri ben kızarttım

1998’deki TDB 5. Uluslararası Dişhekimliği 
Kongresi sırasında.

Odanın bugünkü Yönetim Kurulu eski Başkan Dr. Metin Bozkurt’la 
birlikte.
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de bu kez yeni hizmete sunulan Merinos Atatürk 
Kongre Merkezi’nde TDB 17. Uluslararası Dişhe-
kimliği Kongresi gerçekleştirildi. Organizasyon 
Komitesi Başkanlığını Emel Eroğlu’nun, Genel Sek-
reterliğini ise sonraki yıllarda yitirdiğimiz Ali Dur-
mazoğlu’nun yaptığı Kongre’nin Meslek Sorunları 
Sempozyumu bölümü de Uludağ’da yapılmıştı. 

Dünya Dişhekimleri Birliği 
(FDI) Başkanı Roberto Vianna 
ve FDI’ın Avrupa Bölge Örgütü 
ERO Başkanı Gerhard Seeber-
ger’in de katıldığı bu ikinci Kong-
re sonrasında Oda, tüm akademik 
meslek odalarının katılımıyla ku-
rulan kooperatifle ikinci mülkünü 
edindi. Bursa Akademik Odalar 
Birliği Yerleşkesi ülkemizde bir ilk 
olarak 2011 yılında tüm odaların 
taşınmasıyla örnek bir işbirliğini 
hayata geçirdi. 

Oda’nın gelenekselleştirdiği 

Uludağ Sempozyumları ise pandemi nedeniyle ak-
sayana kadar aralıksız yapıldı. Son olarak 2020’nin 
Ocak ayında 29.su gerçekleştirilen Sempozyum 
kaldığı yerden devam edecek.

Oda, önümüzdeki günlerde Eskişehir Dişhekim-
leri Odasıyla birlikte Ekim Sempozyumu’nu hayata 
geçirmeye hazırlanıyor.
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2010 yılında büyük bir başarıyla organize edilen TDB 17. Uluslararası Dişhekimliği Kongresi kapanış 
töreninde Oda ekibi dönemin TDB Merkez Yönetim kurulu üyeleriyle birlikte.

Oda kurulmadan önce dişhekimle-
rinin mesleki örgütlenmesi nasıldı?
Tabip Odası’na üye oluyorduk. Onun 
dışında Bursa’daki saygın ağabeyleri-
mizin kurduğu bir Bursa Dişhekimleri 
Cemiyeti vardı. Sonra 1985 yılında 
3224 sayılı Türk Dişhekimleri Birliği Ka-
nunu’nun çıkarılması gündeme geldi. 
Bülent ağabey (Aktaş) o zamanlar Altı-
parmak’taki dişhekimlerini arada sıra-
da toplar, sohbet toplantıları yapardı. 
Bu yasa çıktıktan sonra bana yönetim 
kurulunda olur musun dedi, onu kabul 
etmediğimi hatırlıyorum. Delege olur 
musun dedi, peki dedim. Yani Bülent 
ağabey beni arkadan itti, hiç niyetim 
yoktu bu işlere bulaşmaya. 

Bursa Dişhekimleri Odası’nın, 
bugünkü disiplinli çalışmasında, bu-
günkü saygın duruma gelmesinde en 
büyük pay Bülent ağabeyindir. Bülent 
Ağabey Altıparmak’taki Petek İşha-
nı’nda, bir odalı bir büro tuttu. Orada 

dişhekimleri odası kuruldu, çalışmaya 
başladı. Altıncı genel kurulda 1996’da 
ben Oda başkanı oldum. 2008 yılına 
kadar 12 yıl oda başkanlığım devam 
etti. 

Oda kendi binasına ne zaman 
geçti?
Odanın kurumlaşabilmesi için mekan 
da önemliydi. Bu işleri yalnızca üye-
lerin verdiği oda aidatlarıyla yapmak 
mümkün değil. 1998 yılında TDB 
Uluslararası Dişhekimliği Kongresini 
Bursa’da düzenledik ve bunu herhangi 
bir firmaya vermeden yaptığımız için 
elimize bir hayli para kaldı. Kongreden 
sonra Bursa’da uygun bir yer arama-
ya başladık. Şu andaki oda binası o 
zaman sadece kolonları olan, yaklaşık 
300 metrelik bir alandan ibaretti. Oda 
binasının hemen birinci katta olması, 
oldukça aydınlık ve yüksek tavanlı 
olması, olumlu şeylerdi. O binayı 1998 
yılının Kasım ayında aldık. 

Benden önceki başkanlar bana 
uygun bir zemini zaten hazırlamışlardı. 
Yani gerek Bülent Ağabey gerek Kadir 
bu Oda için ellerinden gelen her şeyi 

yaptılar. Benim dönemime denk geldi 
o odayı almak. 

İlk yıllarda yoğunlaşılan konular 
nelerdi?
Odanın kuruluşundan itibaren okul-
larda sağlık eğitimleri yaptık. Sürekli 
dişhekimliği eğitimi toplantıları yaptık. 
TDB Uludağ’da bir toplantı yapıp yapa-
mayacağımızı sordu. Olanakları araştır-
dık ve Ankara’ya olumlu yanıt verdik. 
1986 sonbaharında bu ilk toplantımızı 
gerçekleştirdik ve çok da güzel oldu. 
Daha sonra Bursa Dişhekimleri Odası 
olarak bunları devam ettirdik; ilgi de 
her geçen yıl arttı. 

Sahte dişhekimleriyle ilgili olarak 
1219 sayılı kanunda öngörülen hapis 
cezalarının düşük olmasından kaynak-
lanan sorunlar yaşıyorduk. Ne yazık 
ki o dönemde cezayı sahte hekimler 
değil sahte hekimlere diploma satan 
meslektaşlarımız çekiyordu. 1989’da 
yasa değişikliğine gidildi ve hapis 
cezaları epey arttırıldı. Bu bizi biraz 
rahatlattı. Tabii ben her zaman şunu 
iddia etmişimdir; sonuç itibariyle bu 
sorun sağlık kültürüyle ilgilidir. 

1996-2008 dönemi Bursa D.O. Başkanı Dr. Metin Bozkurt:

En büyük pay 
Bülent (Aktaş) ağabeyindir



Sultan yolcu edilmişti. Büyük törenle uğurlanan 
Sultan ertesi gün Çanakkale Boğazı’ndan her iki 
taraftan atılan toplarla selamlanarak geçti ve 
Boğaz çıkışında Fransız donanması tarafından 
karşılanıp yine top atışlarıyla selamlandı. Sultan 
ve heyetindekilerin bulunduğu gemiler 28 Hazi-
ran’da Napoli limanına vardılar. 

Her şey bir diş ağrısıyla başladı
Sultan o gece İtalya Kralı III. Vittorio Emma-
nuele tarafından sarayda konuk edildi.O gece 
yaşanılacak bir diş ağrısının ileri zamanlarda 
İstanbul’un yüzünü ve modern şehirleşme adımla-
rını hızlandıracağını, nazım planını etkileyeceğini 

elbette kimse bilmiyordu. 
Sultan Abdülaziz, müthiş bir 
diş ağrısı ile uyandı. Daha 
doğrusu diş ağrısı nedeniyle 
uyuyamadı. Ne yapsalar ağrı 
geçmedi. 

Yardımcıları ne yapacak-
larını şaşırdılar. Sonunda 
çareyi İtalya Kralı Emmanu-
el’e söylemeye karar verdiler. 
Kral’a ulaştılar. Kral, misa-
firinin sağlığı için hemen 

21 Haziran 1867 günü İstanbul semaların-
da duyulan top sesleri martıları korkut-
muş her biri gemileri ve sandalları takip 

etmek yerine kendilerine saklanacak bir kovuk, bir 
delik arama telaşına düşmüşlerdi. Oysa Marmara 
denizine doğru yelken açan yedi gemi onlar için 
bulunmaz mekânlardı. 

Martılar sinip tünedikleri yerlerden olup biten-
leri anlamaya çalışırken, Kızkulesini mesken tutan 
dedikoducu martılardan bir tanesi arkadaşlarına; 
Sultanın Avrupa’ya gidiyor olduğunu bu neden-
le top atışlarıyla uğurlandığını söyledi. Sultan 
Abdülaziz, Ortaköy Camii’nde Cuma namazını 
kıldıktan sonra Dolmabahçe Sarayına geçmiş, 
sarayın önünde onu bek-
leyen Sultaniye vapuruyla 
Avrupa’ya doğru yelken 
açmıştır. 

Kafileyi Pertev Piyâle 
vapuru ile Fransız sefîre 
tahsis edilen bir diğer 
gemi ve bazı zırhlılardan 
oluşan küçük bir filo 
takip ediyordu. Gemiler 
Marmara sularına açıldık-
larında toplar ateşlenmiş 

çağrışımlar
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diş ağrısıyla
İstanbul’un

değişen kaderi

Şimdi Lütfi Kırdar Kongre Merkezi olan Spor ve Sergi Sarayı ve ön 
planda görülen Açıkhava Tiyatrosu Aron Angel’in eserleri.



sarayın dişhekimi Avramo Bivas’ı 
Sultan’a gönderdi. Dişhekimi Bivas, 
acı içinde kıvranan sultanın ağrıyan 
dişine müdahale etti. Tedavi sonrası 
sultanın ağrısı falan kalmadı. Sonra-
sında rahat bir uyku çekti. 

Yeni gün gitme vakti idi. Marsilya’ya 
doğru yola koyulacaklardır. Kral, 
sultana bir şeyler hediye etmek istedi. 
Ama koca sultana ne vereceğini bile-
medi. “Ziyaretinizden pek memnun 
kaldım. Gördüğünüz hoşlandığınız 
şeylerden arzu ettiğinizi size candan 
takdime hazırım” dediğinde Sultan’ın 
verdiği cevap Kral’ı oldukça şaşırttı; 
‘Dişçiniz…’

 Sultan Avrupa’dan 7 Ağustos 1867 
günü İstanbul’a geri döndü. Yine toplar 
patladı. Büyük bir törenle karşılandı. Bu 
sefer martılar tedbirli idi. Sultanın geleceğini ön-
ceden öğrenip saklanmışlardı. Sultan Abdülaziz’in 
dönüşünden bir ay sonra İtalyan dişhekimi Avra-
mo Bivas ve ailesi İstanbul’a geldiler. Ve aile bir 
daha geri dönmedi. Avramo Bivas, artık Osmanlı 
sarayının dişhekimi idi.

Anıtsal yapılarda hep onun imzası
Bazen çok küçük görünen olaylar, büyük değişim-
lerin, büyük şeylerin başlangıcıdır. Sultanın dişi-
nin ağrıması, dişhekimi Bivas’ın ağrıyı iyileştirme-
si gibi… Bivas ailesi İstanbul’a yerleşir. Çocukları 
olur. Çocukların da çocukları ve torunları olur. 
Bivas ailesi artık İstanbullu bir ailedir. 

Avramo Bivas’ın kız torunlarından birisinin 
oğlu Türkiye’nin ilk diplomalı şehir planlamacısı 
olacaktır; Aron Angel…İşte bu kişi İstanbul’un ilk 
nazım planını hazırlayan kişidir. Büyük dedesinin 
plansız şekilde geldiği İstanbul’u planlayan kişidir. 
Nerelerin mimarı ve planlayıcısıdır şöyle bir 
kuşbakışı bakacak olursak; hemen Sultanahmet ve 
Taksim meydanlarının inşaatını yürütmüş olduğu-
nu, Gezi parkını çizmiş ve planlamış, o yeşil alan 

içine Spor Sergi Sarayını ve Açık Hava Tiyatrosu-
nu inşa etmiş olduğunu söyleyebiliriz. En önemlisi 
ise bugünkü Bağdat Caddesinin planlayıcısı ve 
mimarıdır. Vali Konağı ve Beyoğlu’nun planını 
çizmiş ama belediye planın dışına çıkınca proje-
yi bırakmıştır. Yine Gezi parkının tam ortasına 
Hilton otelinin yapımına izin verilince görevinden 
istifa etmiştir.

Dramatik bir son
Yaptığı ve planladığı yerlerden biri de Açık Hava 
Tiyatrosu olduğunu söyledik. 1990’lı yıllarda orada 
verilen konserlerde ve sonrasında bir kişinin bes-
teleri ve şarkıları çalınıp söyleniyordu. Ki bugün 
bile çalınıp söyleniyor. O genç müzisyen Açık Hava 
Tiyatrosu’nda verdikleri konserlerde bulunduğu 
yerin dedesi tarafından yapıldığı bildiği için o 
konserlerde hep daha coşkuludur. Bu besteci ve 
müzisyen, Şehir Planlamacı Mimar Aron Angel’in 
torunu Rony Reşat Uzay Heparı’dır. Bildiğimiz 
ismiyle Uzay Heparı… Genç müzisyen 1994 yılında 
Etiler Koç Köprüsünde talihsiz bir kaza sonucunda 
24 yaşında yaşamını yitirir.

Bivas ailesi varlığıyla İstanbul’a renk kattı. İçle-
rinden birisi şehir planlarıyla yaptıklarıyla bir vefa 
örneği göstererek İstanbul’un kaderini değiştirir-
ken, vefasız İstanbul da Bivas ailesinin kaderini 
değiştirmişti.

İstanbul’un kaderi yaklaşık 150 yıl önce bir diş 
ağrısıyla başlamıştı değişmeye, bugün kalp ağrıla-
rıyla devam ediyor…
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Müzisyen Uzay Heparı 
1994’te genç yaşta bir 

motosiklet kazasına 
kurban gitmişti.

Tasarımını yaptığı Gezi parkına 1950’lerde Hilton otelinin yapılmasına karşı çıkıp istifa eden 
Aron Angel’in adı ölümünden sonra bu sebeple “Gezi’nin ilk direnişçisi”ne çıkmıştı.
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  Fissur Sealant ve kompozit 
rezin restorasyon 
kombinasyonunu hangisi 
tanımlar.

[a] Akışkan kompozit
[b] Kondanse edilebilen kompozit
[c] Kompomer
[d] Koruyucu rezin restorasyon,
[e] Hiçbiri

 Aşağıdakilerden hangisi 
damak-dudak yarıkları için 
geçerli değildir?

[a] Hem genetik hem de çevresel 
faktörler etyolojisinde rol 
oynar.

[b] Hamilelik öncesi ve sırasında 
alınan folik asit, dudak-damak 
yarığı gelişme riskini azaltır.

[c] Mandibulanm sagittal vön 
gelişiminde gerilemeye sebep 
olur.

[d] Daha çok erkek bebeklerde 
görülür.

e) Hiçbiri

 Endodontik tedavi sırasında 
oluşabilecek alevlenmeleri 
önlemek için aşağıdakilerden 
hangisi yapılmalıdır?

[a] iomekanik preparasyonun 
tek seansta tamamlanması 
gerekmektedir.

[b] Drenaj için diş açık 
bırakılmalıdır

[c] Daha düşük 
konsantrasyondaki NaOCl’in 
tercih edilmesi gereklidir

[d] Preparasyon sırasında 
EDTA’nın tercih edilmesi 
gereklidir

[e] Hiçbir

 Odontojenik enfeksiyonlar için 
hangisi yanlıştır?

[a] Kronik enfeksiyonda aerop 
mikroorganizmalar etkilidir.

[b] Odontojenik enfeksiyonlara birden 
fazla bakteri bir arada etki eder.

[c] Odontojenik enfeksiyonlara aerop 
ve anaerop mikroorganizmalar aynı 
anda etki

       edebilir.
[d] Selülit tarzı enfeksiyonda aerop 

streptokoklar etkilidir.
[e] Abse yavaş büyüyen ağrısız fluktan 

kronik bir durumdur.

 Bölümlü protezlerde bar kroşelerin 
endikasyonları olarak aşağıda 
sıralananlardanhangisi yanlıştır?

[a] Dişsiz sonlanan vakalar
[b] Ekvatorun diagonal olduğu destek 

dişler
[c] Estetik amaç
[d] Ekvator hattının yüksek olduğu 

destek dişler
[e] Destek dişe fazla yük binmesinin 

istenmediği vakalar

 Aşağıdakilerden hangisi en çok 
gözlenen gingivitis tipidir?

[a] Akut gingivitis
[b] Rekürrent gingivitis
[c] Marjinal gingivitis
[d] Generalize gingivitis
[e] Kronik gingivitis

 Aşağıdaki ifadelerden hangisi 
yanlıştır?

[a] Sjögren sendromunda çift taraflı 
parotis büyümesi görülür

[b] Romatoid arttiritte el 
parmaklarında deviasyon görülür

[c] Sjögren sendromunda subkutan 

nodül oluşumu vardır
[d] Diabette ağız kuruluğu görülür
[e] Polidipsi çok su içme anlamındadır

 Aşağıdakilerden hangisi 
implant çevresinin hijyeninin 
sağlanmasında kullanılmaz?

[a] Paslanmaz çelik küret
[b] Diş ipi
[c] Ağız duşu
[d] Plastik küret
[e] Ağız gargarası

 Sentrik ilişki ve sentrik 
oklüzyonun çakışmadığı 
durumlarda, bu iki pozisyon 
arasında retrüziv sahada belirli 
bir mesafe oluşur. Böyle bir 
durumda interkuspal pozisyon ile 
retralkuspal pozisyon arasında 
izlenen yolun eğik olmasına ne 
denir ?

[a] Nokta sentrik 
[b] Uzun sentrik 
[c] Sentrik temas 
[d] Perverted sentrik 
[e] Geniş sentrik

 Aşağıdaki kavramlardan hangisi 
grup fonksiyonlu oklüzyonun 
özelliklerindendir? 

[a] Total protezlerde uygulanan 
oklüzyon türüdür.

[b] Lateral hareketler esnasında 
posteriorda diskluzyon oluşmaz. 

[c] Anterior hareketler esnasında bu 
tür oklüzyonda hareketi kanin dişi 
yönlendirir.

[d] Sentrik oklüzyon esnasında 
anteriorda temas olmaz.

[e] Lateral hareketleri bir grup 
diş (çalışan taraftaki kanin ve 
küçükazılar) yönlendirir.
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